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•  Ei tasu ehmuda, kui 28. ja 29. septembril sähvivad Harjumaal  
päästeautode vilkurid ja näha võib justkui raskes õnnetuses viga  
saanud inimesi. Tegemist on suure õppusega CREVEX 2023,  
mis õpetab ohuolukordadega toime tulema.

•  Iga soovija võib ka ise õppustel vabatahtlikuna kaasa lüüa,  
osaledes mõnes põnevas rollis.
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Näide elust enesest: kümne-
aastasele poisile tungisid koo-
lis kallale tema kiusavad klas-
sivennad. Teda löödi jalgade-
ga kõhtu, aga kui poiss tundi 
läks, sai ta õpetajalt veel pa-
handada, et tunnis keskendu-
da ei suuda. Kui ema palus pä-
rast juhtumit koolipsühholoo-
gi abi, pakkus see vastuvõttu 
alles kahe kuu pärast. «Mil-
leks koolis üldse psühholoog 
on?» tekkis emal küsimus. Pa-
hameel on siinkohal täiesti õi-
gustatud – nii kinnitavad koo-
lipsühholoogid ise kui ka Ees-
ti Vabariigi seadused.

«Laps peab saama tugispet-
sialistiga isiklikult vestelda mit-
te hiljem kui nädala jooksul,» 
kinnitas Eesti koolipsühholoo-
gide ühingu juhatuse esinaine 
Karmen Maikalu. «Õnnetuse 
või kriisi puhul aga hiljemalt 
järgmise tööpäeva jooksul.»

Samas tõdes enam kui ka-
hekümneaastase koolipsühho-
loogi kogemusega spetsialist, 
et seadus ei toimi. Koolipsüh-
holoogid on ülekoormatud ja 
abivajajaid väga palju. Viima-
ses Eesti inimarengu aruan-
des toonitati, et vaimse tervise 
probleemid on levinud ja kas-
vutrendis.

Olukord paistab eriti tera-
valt silma kõige nooremate seas. 
Suitsiidikatsed, enesevigasta-
mised, riskikäitumine, ärevus ja 
depressioon. Kiusamine ja vägi-
vald, nii vaimne kui ka  füüsili-
ne. Nende ja muude muret teki-
tavate tendentside levik näitab, 
et meie lapsed vajavad senisest 
enam vaimset toetust ja abi.

Raske töö heidutab 
«Ütleme nii, et kaks-kolm 

korda aastas tuleb ette sedagi, 
et näiteks tualettruumis keegi 
ennast vigastab,» lausus  Tal-
linna kunstigümnaasiumi di-
rektor Mari-Liis Sults. «Selli-
sel juhul reageerime muidugi 
kohe, kõigepealt tuleb kiirabi. 
Aga vahetult selliste juhtumi-
te järel õpilased enamasti kooli 
ei naase, saades esmast psüh-
holoogilist abi juba meditsiini-
asutuses.»

Praegu teeb pealinna kooli-
des tööd 47 psühholoogi. Täit-
mata ametikohti on kümme, 
tööleping omakorda peatatud 
veel nelja spetsialistiga. Ome-
ti ei anna need numbrid olu-

korrast täit pilti. Ehkki kuns-
tigümnaasiumis on tööl kogu-
ni kolm koolipsühholoogi – tõ-
si küll, töötunde tehakse kok-
ku kahe ametikoha jagu –, võ-
taks direktor sedamaid tööle 
veel ühe tugispetsialisti. Oleks 
vaid neid, keda võtta.

«Eks see on ikkagi väga ras-
ke töö,» osutas Sults ühe või-
maliku põhjusena, miks tugis-
petsialistide read meie kooli-
des hõredaks on jäänud. «Eri-
pedagoog ja logopeed tegelevad 
võrdlemisi konkreetsete asja-
dega nagu õpetajad ikka. Aga 
psühholoog peab töötama ini-
mese sisemaailma ja tema tun-
netega. Sageli ka kõikvõimali-
ke keerukate eluliste problee-
midega. Eks see on kindlasti 
üheks põhjuseks, miks koolip-
sühholoogi amet noorte hulgas 
eriti populaarne pole.»

Spetsialistide nappusele vaa-
tamata peaks kohene kriisi-
nõustamine ootamatute kee-
rukate juhtumite lahendami-
seks alati võimalusena välja 
pakkuda olema – kunagi ei tea 
ju, millal ootamatut kriisiabi 
täpselt vaja läheb. «Samas on 
oluline kindlaks teha, kas va-
ja on ikkagi koolipsühholoo-
gi abi või siis on tegemist mõ-
ne nii-öelda lihtsama juhtumi-
ga, kus saaks olukorra lahen-
dada ka kuidagi teisiti,» rääkis 
Sults. «Näiteks määrasime oma 
koolis hiljuti ühele gümnaasiu-
miõpilasele tugiisikuteks mõ-
ned teised õpilased – nemad 
siis uurivad kord nädalas, 
kuidas tal läheb ja mis 
talle muret teeb. Ega 
alati ei pruugi see 
piisav lahendus ol-
la. Samas maksaks 
koolipsühholoogi 
aega ikka kõige 
mõistlikumal vii-
sil kasutada, otsi-
des võimalusel ka 
varuvariante.»

Kiire abivajadus
Mida rutem mure korral 

spetsialisti poole pöördutakse 
ja mida kiiremini ning põhja-
likumalt koolipsühholoog õpi-
lasega tegeleb, seda suurem on 
tõenäosus, et esmane halb ene-
setunne ei arene millekski tõsi-
semaks. Näiteks millekski selli-
seks, kus vaja läheb juba medit-
siinilist sekkumist. Paraku on 
kliiniliste psühhiaatrite oote-
järjekorrad isegi pikemad kui 
koolipsühholoogidel. Ehkki tä-
napäeva Eesti poliitikas rää-
gitakse palju ennetustegevuse 
olulisusest, on koolipsühholoo-
gide kättesaadavus äärmiselt 
madal, küündimata sageli ise-

meil erialaspetsialistidest tegeli-
kult puudus oleks. Kool lihtsalt 
ei ole eriala praktiseerimiseks 
piisavalt atraktiivne töökoht. 
Erasektoris saab sama teenuse 
pakkumise eest tunduvalt kõr-
gemat tasu.»

Maikalu nentis, et on koole, 
kes maksavad psühholoogide-
le vähem palka kui õpetajate-
le. «See ei ole õige,» tõdes ta.  
«Koolipsühholoogidel on väga 
suur vastutus ning tuleks taga-
da, et läbitud on viie aasta pik-
kune ülikoolitee ja omandatud 
selle käigus koolipsühholoogi 
eriala magistrikraad.» Teistpi-
di on ka neid koole, kes paku-
vad tavapärasest suuremat pal-
ka. «Need koolid endale psüh-
holoogid ka leiavad,» kinnitas 
Maikalu.

Pooliku haridusega  
«erialaspetsialistid»

Muret valmistab seegi, et 
spetsialistide nappuse tõttu 
on asutusi, kus võetakse töö-
le psühholooge, kel nõutav 
haridustase tegelikult puudub. 
«Heal juhul pannakse ametis-
se spetsialist, kes on vähemalt 
bakalaureusekraadi juba oman-
danud ning õpib parajasti ma-
gistrikraadi saamiseks edasi. 
Nii-öelda napsatakse noor ini-
mene tööturult, et teised töö-
andjad ette ei jõuaks.»

Samas ei saa sel viisil pak-
kuda heal tasemel abi. «Kui 
selline spetsialist, kel haridus-
tee tegelikult alles pooleli, töö-
tab mõne vanema spetsialisti 

juhendamisel, siis on asi veel 
kuidagi mõeldav. Pooliku ha-
ridusega õpetaja võib aasta-
se lepinguga tööle võtta, aga 
koolipsühholooge ei tohiks te-
gelikult ülepea niimoodi vär-
vata,» selgitas Maikalu. «Mõ-
nikord on olukord veelgi hul-
lem ja psühholoogi ametikoha-
le võetakse keegi, kel pole te-
gelikult psühholoogia alast ba-
kalaureusekraadigi. Ehk on ta 
õppinud näiteks sotsiaaltööta-
jaks. Niimoodi ei tohiks see asi 
kindlasti käia. Koolipsühholoog 
ei ole lihtsalt keegi, kes lastega 
aega veedab.»

Mõnikord nimetatakse Mai-
kalu sõnul seda ametit teenima-
tult mugavusteenuseks. «Tege-
likult on see elu ja surma kü-
simus,» märkis ta. «Laste suit-
siidikatsete hulk on suurene-
nud, samamoodi kõikvõimali-
ke vaimse tervise häirete esine-
missagedus. Seega peaks koo-
lipsühholoogide teenuse seadu-
sega nõutaval määral tagami-
ne olema üks riigi ja kohaliku 
omavalitsuse esmastest priori-
teetidest.»

Maikalu sõnul peaks koo-
lipsühholoog olema esmata-
sandil kätte saadavaks esma-
seks abiks. «Kõik lapsed käi-
vad ju koolis, mis tähendab, 
et see ametikoht puudutab sõ-
na otseses mõttes kogu pea-
lekasvavat generatsiooni,» üt-
les ta. «Meditsiinisüsteem on 
samas üle koormatud, laste- 
psühhiaatri juurde pole võima-
lik aegagi saada. Nagu kooli-

psühholoogidega, nii paistab ka 
nende puhul silma spetsialisti-
de kurblik põud. Samal ajal on 
need juhtumid, mis lõpuks me-
ditsiinisüsteemi jõuavad, ena-
masi juba ääretult keeruliseks 
eskaleerunud.»

Tõsisemate murede  
ennetamine

Kurb on sealjuures just tõ-
siasi, et tegelikult oleks või-
malik selliseid keerulisi juhtu-
meid koolipsühholoogide abiga 
ennetada. «Koolis saab märga-
ta väiksemaid probleeme enne, 
kui need suureks kasvavad,» 
tõdes Maikalu. «Tuleb näiteks 
kirjandusõpetaja ja räägib, et 
lapse kirjandist loetu teeb te-
da nõutuks ja murelikuks. Äkki 
peaks õpilasega vestlema? Või 
siis tuleb klassijuhataja, kes üt-
leb, et õpilane on viimasel ajal 
nii kurva olemisega. Või pöör-
dub lapsevanem, kes nägi, kui-
das ta laps ennast lõigub. Sel-
listes olukordades saab koolip-
sühholoog hakata kohe koolis 
kohapeal selle murega tegele-
ma ning tihti saab probleem la-
henduse ilma, et see veel hul-
lemaks paisuks.»

Koolipsühholoogile paku-
tav keskmine tasu on enamas-
ti võrdne õpetajapalgaga, mis 
lähtub hetkel keskmisest pal-
gast. Seega 1750 eurot. Samas 
algavad mujal palgad vähemalt 
2000 eurost, aga enamasti on 
pakutavad töötasud veelgi kõr-
gemad. «On arusaadav, et era-
sektoriga pole võimalik võis-
telda. Ja samas on ka riik pä-
ris palju teinud,» märkis Mai-
kalu. «Näiteks pakutakse koo-
lipsühholoogidele samamoodi 
56 päeva suvist puhkust nagu 
õpetajatele. Seega proovitakse 
pakkuda erasektoriga võrrel-
des mõningaid paremaid tin-
gimusi, mis meelitaksid vaim-
se abi pakkujaid koolidesse.»

Ka saavad noored, magistri-
kraadi omandanud eriharidu-
sega tugispetsialistid kuni 16 
000 euro suurust lähtetoetust. 
«Haiglates või erakliinikutes 
töötatakse enamasti üsna spet-
siifiliste probleemidega,» rääkis 
Maikalu. «Koolis töötad aga nii 
laste kui ka täiskasvanute, ük-
sikisikute ja  gruppidega. Esin-
datud on kõikvõimalikud vaim-
se tervise mured. Teisalt tuleb 
seal tegeleda ka kiusamisjuhtu-
mitega, peresiseste või suhte-
alaste murede ning koguni or-
ganisatsiooniliste probleemide-
ga. Koolipsühholoog annab nõu 
ju ka asutuse juhtkonnale. Nii 
et tegemist on äärmiselt mitme-
kesise, vaheldusrikka ja tempo-
ka tööga. Ühelt poolt nõuab see 
töö õige palju, teisalt pakub aga 
veel rohkemat.»

Ka kunstigümnaasiumi di-
rektor Mari-Liis Sults rõhu-
tas, et noored, värskelt üli-
koolist tulnud erialaspetsialis-
tid ei pruugi alguses täiel mää-
ral oma tööülesannete kõrguse-
ni küündida. «Tegemist on ik-
kagi väga keerukaid küsimusi 
puudutava alaga, nii et vaja-
dus praktika käigus õppida ja 
kogemust omandada on para-
tamatu,» nentis ta.

ELU JA SURMA KÜSIMUS: Kui koolilt õigel ajal psühholoogilist 
abi ei saa, võib lapsevanem nõuda ka eraarsti eest tasumist
«Tegelikult on see elu ja surma küsimus. Laste suitsiidi-
katsete hulk on suurenenud, samamoodi kõikvõimalike 
vaimse tervise häirete esinemine. Seega peaks kooli- 
psühholoogide teenuse tagamine olema üks riigi ja  
kohaliku omavalitsuse prioriteete,» rääkis Eesti kooli-
psühholoogide ühingu esinaine Karmen Maikalu.  
Seadus kohustab koole õpilastele õigel ajal abi andma, 
aga spetsialistide puuduse tõttu seda tihti ei suudeta.

gi seaduses nõutava määrani. 
Ometi on just koolipsühholoo-
gid need, kes peaksid põhimõt-
teliselt jõudma kõigi tulevaste 
ühiskonnaliikmeteni.

«Praegu on vaid pooltel koo-
lidel koolipsühholoog üldse ole-
mas. Ometi ütleb seadus, et se-
da peaks võimaldama kõigis 
haridusasutustes,» rääkis Mai-
kalu. «Samas on nendeski asu-
tustes, kus koolipsühholoog ole-
mas, ta sageli rängalt üle koor-
matud. Näiteks on 800 õpila-
sega koolis tööl üks koolipsüh-
holoog. Sellist koormust polegi 
lihtsalt võimalik seadusega nõu-
taval määral täita, sest kriisi-
situatsioone on sedavõrd palju 
– ärevus ja depressioon, lõiku-
mised ja suitsiidikatsed... Selli-
sel puhul tekibki lubamatu olu-
kord, kus õpilane peaks seadu-
sega ette nähtud psühholoogi-
list abi saama, aga spetsialis-
tide puuduse ja ülekoormatu-
se tõttu ei ole koolidel lihtsalt 
võimalik seda pakkuda.»

Nii kirjutas senini koolipsüh-
holoogina praktiseerivale Kar-
men Maikalule üks lapsevanem 
alles hiljaaegu, et sai teada, kui-
das tema laps tegeleb enda lõi-
kumisega. «Paraku oli mul esi-
mene vaba aeg alles kuu aja pä-
rast,» nentis Maikalu. «Sellises 
olukorras on kuu aega aga lii-
ga pikk aeg, et oodata. Õnneks 
sain anda soovitused, kelle poo-
le edasi pöörduda, et selles ilm-
selges kriisiolukorras ikkagi õi-
geaegselt abi saada.»

Häbi tekitab  
enesetapumõtteid

Spetsialistide sõnul on just 
enesevigastamine üks oluline 
märk noore inimese suitsidaal-
susest – ka siis, kui tegemist po-
le eluohtlike vigastustega. Koo-
li roll on selles küsimuses äär-
miselt oluline, kuna kaaslas-
te poolset kiusamist peetakse 
üheks noorte inimeste enese-
tappude peamiseks põhjuseks. 
Muret tekitab ka see, et mär-

gatavalt rohkem suitsidikat-
seid tehakse just kooli-

aasta lõpus, märtsis ja 
aprillis. Teine raske 
aeg on kooliaasta al-
guses, septembris ja 
oktoobris.

«Enesetapuohtu 
tekitab eeskätt alan-
dus-, häbi- ja kaotu-

sekogemus. See lä-
heb üle lõksus olemi-

se tundeks, mis tekitab 
omakorda suitsiidimõtteid 

ja -reaktsioone,» rääkis augus-
ti lõpus Tallinna lastehaiglas 
toimunud konverentsil lastep-
sühhiaater Ere Vasli. Spetsia-
listi sõnul oleme viimastel aas-
tatel enesetapu tõttu kaotanud 
keskmiselt üheksa noort (kuni 
19-aastast) inimest aastas. Ene-
setapukatsete arv on aga kor-
dades suurem, küündides saja 
või isegi enama katseni aastas.

«Üle poolte neist noortest, 
kes enesetapukatsega erakor-
ralisse meditsiini jõuavad, suu-
natakse edasi psühhiaatrilise-
le haiglaravile,» märkis Vas-
li. «Seal toimubki siis edasine 
diagnostika ja ravi.»

Linda-Mari Väli
linda-mari.vali@ 
tallinnlv.ee

Samas juhtis Vasli tähelepa-
nu ka sellele, et mõnede juhtu-
mite puhul tekib ikkagi tunne, 
nagu jääks kontakt lapse või 
noorega ahtaks. Alati ei saa ka 
täpset selgust, kust suitsiidiris-
kiga noor edasist abi leiab. «See-
pärast peavad nii koolid, vane-
mad kui ka meditsiinisüsteem 
pingutama selle nimel, et suit-
siidide ja suitsiidikatsete numb-
rid alla tuua,» toonitas Vasli.

Erafirmades parem palk
Üks esimesi kohti, kust vaim-

se tervisega kimpus noor abi 
võiks leida, on just kool. «Va-
nemal on seaduse järgi täielik 
õigus seda abi lapsele saada ja 
ka nõuda,» kinnitas Maikalu. 
Ühtlasi nentis spetsialist, et kui 
kool ei suuda tagada seaduse-
ga ette nähtud teenust nii kii-
resti, kui parajasti vaja on, siis 
on lapsevanemal õigus abi saa-

miseks eravastuvõtule pöördu-
da ning kool peab selle visiidi 
kinni maksma. «Seadus kohus-
tab koolipsühholoogi teenust ta-
suta pakkuma. Kui kool selle-
ga toime ei tule, siis saab lap-
sevanem pöörduda erapraksi-
sesse ja kool peab selle kinni 
maksma.»

Samas tõdes Maikalu, et krii-
tilise olukorra põhjuseks pole 
mitte koolide ükskõiksus, vaid 
spetsialistide ja eeskätt just ra-
hapuudus. «Olukord on hull. 
Samas ei saa ka öelda, et koo-
lid suhtuksid asjasse ükskõik-
selt,» märkis ta. «Ei ole nii, 
et kool ütleb, nagu neid ei hu-
vitaks õpilaste vaimne tervis. 
Loomulikult huvitab. Aga kui 
vaadata kasvõi meie ühingu 
kodulehte, siis võib näha, kui-
das see on täis tööpakkumisi 
koolipsühholoogide ametikoh-
tadele. Samas ei saa öelda, et 

Kamen Maikalu sõnul on koolipsühholooge väga vähe ning tihti tuleb neil kuulata mitme kooli õpilaste muresid.  Scanpix

Hädas noor 
peab saama abi 
kohe, mitte kahe 
kuu pärast, kui ta 
on juba eneseta-
pukatse teinud.

Külli Mariste
kylli.mariste@tallinnlv.ee

Kui inimene teeb vana asja 
korda, mitte ei osta uut,  
hoiab ta tegelikult kokku 
30 korda rohkem materjali, 
kui see ese sisaldab.

Pääsküla jäätmejaamas on 
nüüd avatud parandustööko-
da, kus meistri juhendamisel 
ja heade tööriistade abil võib 
uue elu anda nii mõnelegi kat-
kisele esemele. Uhiuus paran-
dustöökoda ootab kõiki, kel 
vaja mõni katki läinud tarbe-
ese korda teha. Kohapeal võ-
tab vastu meister, kes nõu ja 
jõuga abiks. 

Too kasutu ese seda  
vajavale inimesele

Kas näiteks riidepuu, mil-
lel riputuskonks puudu, saab 
ka Pääsküla parandustööko-
jas korda teha? «Parandustöö-
koja nimi ütleb ära, et peaks 
saama küll parandada,» vastas 
parandustöökoja meister Vallo 
Varik. «Mina annan nõu ja va-
jaduse korral vahendeid kasu-
tada. Ja ruumi on siin ka, ko-

dus ju paljudel inimestel töö-
koda pole.»

Kuigi Pääskülas asub pigem 
metalliga tegelemise töökoda, 
saab siin korda teha ka mõne 
puidust eseme. Tööriistapark 
on siin igati eeskujulik – koha-
peal saab teha kõike, mis me-
tallitöös vajalik. «Ruum, kus 
praegu oleme, kannab nime-
tust korduskasutuse ruum ehk 
siia saab tuua terveid esemeid, 
millest soovite loobuda,» lau-
sus Varik. «Ja siit saab neid 
kasutatud esemeid siis tasuta 
võtta. Meid on juba avasta-
tud, huvilised käivad sageli.»

Aga enne kui korduskasu-
tusruumist tooli või raamatu-
ga koju lähete, võiks selle ära 
kaaluda. Nii saab teada, kui 
palju kasutatud asju ruumist 
läbi käib ja palju oleme ühes-
koos esemeid päästnud.

Olemas ka  
keevitusaparaat

Samalaadseid parandustöö-
kodasid ja ringmajandusruume 
on Tallinna linnal plaanis luua 
teisigi. Samas, milleks üldse as-
ju parandada, kui saan poest 
uue soetada? «Eks õpikutar-

kus on ju see, et niiviisi aru-
tult tarbides edasi elada enam 
ei saa, sest loodus hakkab vas-
tu,» nentis Tallinna jäätmekes-
kuse juhataja Rein Kalle. «On ju 
lihtne minna  internetti ja telli-
da uus asi. Aga järjest rohkem 
inimesi mõtleb, et mina pean 
ka oma osa andma, ja vähim, 
mida teha saan, on oma kat-
kine asi ära parandada. Asja-
de tootmiseks kulub tegelikult 
rohkem ressurssi, kui me siin 
näeme. Üks ese tuleb korru-
tada kolmekümnega, siis saab 
teada, palju loodusressursse sel-
le tootmiseks on läinud. Nii et 
kui ma ühe tooli teen korda, 
siis päästsin 30 korda rohkem 
materjali.» 

Igal juhul tasub mõelda, et 
kui asi on parandatav, siis se-
da tuleks ka teha, mitte minna 
kohe uue järele. «Ja meie tule-
me siin appi. Tänapäeva inime-
sel, kes elab korteris, ei ole ju 
keevitusaparaati, ei ole ruumi 
ega ka oskusi. Seda kõike me 
siin pakume,» mainis Kalle.

Pääsküla parandustöökoda 
asub aadressil Raba 40 ja on 
avatud teisipäeviti ja kolma-
päeviti kella 15-20.

Pääsküla jäätmejaama 
saabuja näeb kohe suurt 
soovitatava liikumise 
skeemi, kus viitadega on 
märgitud kohad, kuhu min-
git liiki prügi viia. 

Kõik liigiti kogutavate jäät-
mete mahutid on tähistatud vii-
tade ehk piktogrammidega, mi-
da on ühtlasi täiendatud eesti-
keelse selgitava tekstiga.

Abilinnapea Joosep Vim-
ma sõnul aitab uus viidasüs-
teem parandada jäätmejaamas 
liikumist. «Selge viidasüsteem 
aitab inimestel kiirelt ja lihtsalt 
oma jäätmed õigesse konteine-
risse viia. Keskkonnast hooli-
mine eeldab meilt kõigilt ka 
jäätmete õigesti sorteerimist, 
seda nii kodus kui ka jäätme-
jaamas. Teeme uue viidasüs-
teemiga sorteerimise jälle pi-

sut lihtsamaks ja arusaadava-
maks,» rääkis Vimm.

Jäätmekeskuse juhataja 
Rein Kalle sõnul on piloot-
projekti ees-
märk muuhul-
gas ühtlustada 
infomajandust. 
«Meie spetsia-
listid püüavad 
testperioodi 
kestel hinna-
ta, kas viitade-
ga varustatud 
jäätmejaamas 
on klientidel 
mugavam 
jäätmeid ko-
guda. Lii-
kumist selgitavad tahvlid on 
valmistatud nii, et pildilist in-
fot saab vastavalt olukorra-
le muuta. Pilootprojekti tõhu-
suse korral on kavas varusta-

da ka teised Tallinna jäätme-
jaamad informatiivsete pikto-
grammidega.»

Koostöös Teenus.ee OÜ-ga 
valmis ligi 80 
piktogrammi, 
millele lisan-
dusid liiku-
misskeemide-
ga infotahv-
lid. Uuendus 
läks maksma 
18 000 eurot.

Tallin-
na jäätmeka-
va 2022-2026 
näeb ette järk-
järgulist ülemi-
nekut ühtsetele 

jäätmeid tähistavatele pikto-
grammidele. Viitadel olevad 
jäätmenimetused lähtuvad üle-
eestilisest liigiti kogumise pilt-
süsteemist.

Rein Kalle sõnul ei tasu vana kontoritoo-
li kohe ära visata, kui selle kerge vaeva-
ga korda saab teha. Tallinna linnameedia

Pääsküla parandustöökojas 
saab korda teha nii  
riidepuu kui ka tooli

Pääsküla jäätmejaamas aitavad  
prügi ära anda piltviidad

Kust abi leida?

• Eesti koolipsühholoogide ühing avas 
koostöös haridusministeeriumiga 
2021. aastal ka spetsiaalse nõuande-
liini, mis annab võimaluse kiiresti ja 
tasuta koolipsühholoogiga rääkida. 

• Koolipsühholoogide nõuandeliini ees-
tikeelne number 1226 vastab esmas-
päevast reedeni kella 16-20 ning ve-
nekeelne number 1227 teisipäeviti 
kella 16-20.

• Nõuandeliinile on oodatud helistama 
kõik laste ja noortega töötavad ini-
mesed, lapsevanemad, õppijad ning 

lapsed ise. Nõuandeliini eesmärk on 
pakkuda hõlpsalt kättesaadavat või-
malust rääkida kvalifitseeritud kooli-
psühholoogiga mugavalt, anonüüm-
selt ja tasuta.

• Kriisisituatsioonis saavad suitsidaal-
sed inimesed abi helistades tasuta 
usaldustelefonil 126 (eesti keeles) või 
127 (vene keeles).

• Samuti võib kasutada üldist hädaabi-
numbrit 112 või Eluliini telefoninumb-
reid 655 8088 (eesti keeles) või 655 
5688 (vene keeles).
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Linda-Mari Väli
linda-mari.vali@tallinnlv.ee

Tallinna loomaaia köögivil-
japeenrad on sügise saabu-
des vilju täis, pakkudes asu-
tuse eksootilistele elanike-
le tonnide viisi kapsaid, kõr-
vitsaid jm aiasaadusi. 
Paarist raagritsikate sööt-
miseks istutatud vaarika-
põõsast on viieteistkümne 
aastaga kasvanud välja 
eeskujulik köögiviljaaed, 
mis toodab loomaaia kom-
postimise juhtivspetsialisti 
Dmitri Pšenitšnõi sõnul olu-
lise osa loomadele söögiks 
vajalikest taimedest ja 
köögiviljadest. 

«Sel aastal oleme loomaaia 
kööki andnud juba peaaegu 
terve tonni kabatšokke,» lau-
sus Pšenitšnõi. «Ka nuikapsaid 
oleme praeguseks juba peaae-
gu pool tonni kokku korjanud 
ning peagi valmib uus saak. 
Seevastu lehtsalat kasvab tä-
navu veidi viletsasti – eelmi-
sel aastal kogusime seda kok-
ku 700 kilo, aga sel aastal ole-
me saanud vaid 200 kilo. Sa-
mas – eks seda salatit tuleb sü-
gisel juurde ka, oktoobrini kas-
vab see veel kindlasti.»

Umbes 3500 hektaril laiuval 
peenramaal kasvatatakse  kõr-
vitsaid, kõikvõimalikke kap-
saliike, porrulauku, varsselle-
rit, lehtpeeti, kurke ja toma-
teid, mustsõstraid ja maasikaid, 
küüslauku, sibulat jpm. Looma-
aia töötajate sõnul on tegemist 
väga väärtusliku lisaga looma-
de toidulaual. 

Küüslauk kommi asemel
Pšenitšnõi meenutas, et tõsi-

sem taimekasvatus läks looma-
aias lahti umbes kümme aastat 
tagasi, kui algas koostöö Kopli 
ametikooliga ning sealsed õpila-
sed hakkasid  praktikal käima. 
«Kõigepealt tegime ühe peenra, 
siis teise,  ja niimoodi see pro-
jekt ikka suuremaks kasvas, ku-
ni tekkis täiesti arvestatav köö-
giviljaaed, kust meie söödaköök 
iga aastaga aina rohkem saaki 
ootab,» rääkis ta. «Lisaks Kop-
li ametikooli rühmadele käivad 
meid aitamas Kadaka põhikoo-
li erivajadusega lapsed.»

Söödaköögi juhataja Jelena 
Motorenko sõnul võtab köök 
aiandushooaja jooksul pidevalt 
mitmesuguseid saadusi vastu, 
toimetades need siis edasi eri 
loomade toidulauale. «Igal aas-

tal kasvatame kokku umbes 5,5 
tonni sööta,» selgitas ta. «Sel-
leks hooajaks sai kokku lepi-
tud, et kasvatame rohkem ro-
helisi asju. Kahjuks pole salat 
tänavu kuigi hästi kasvanud, 

aga loodame, et sügise jook-
sul pilt veel paraneb. Loomad 
ise söövad rohkem just rohelist 
kraami – ka peedid ja porgan-
did saadetakse loomadele ikka 
koos varrega.»

Motorenko sõnul tuleb loo-
maaia köögiviljaaiast kõige roh-
kem kõrvitsaid, aga ka juurika-
te ja roheliste taimede osakaal 
kasvab iga aastaga. «Elevandid 
ja ninasarvikud krõmpsutavad 
lisaks kõrvitsatele meelsasti ka 
näiteks kapsast ja peeti,» rää-
kis ta. «Samas armastavad ah-
vid ja muskusveised paljude ül-
latuseks väga sibulat ning küüs-
lauku. Kui pakkuda näiteks šim-
pansile banaani ja küüslaugu 
vahel valida, siis võtab too iga-
tahes viimase. Šimpansidele on 
küüslauk nagu kommi asemel.»

Rikkalikum toiduvalik
Just loomade toidulaua rikas-

tamine on olnud oma aia pida-
mise eesmärk. Samuti loodus-
haridus, mille nimel teeb loo-
maaed koostööd aianduskooli, 
Kopli ametikooli jt pealinna 
koolide ja lasteaedadega.

Lisaks aitab oma aed raha 
kokku hoida, mis on Motorenko 
sõnul loomaaiale küll väike, aga 
igati meeldiv boonus. «Juurvil-
jad, köögiviljad ja marjad moo-
dustavad umbes 2,5 protsenti 
loomaaia aasta söödahangete 
üldisest kogusest,» märkis ta. 
Lisades sinna niitmisest tekki-
va heina ning kõrvitsad ja ka-
batšokid, mida koolidelt ja las-
teaedadelt annetuste näol kogu-
takse, hakkavad kogused kiires-
ti kasvama. «Nii saame umbes 
25% loomadele vajalikust söö-
dast, ning koolide, lasteaedade 
ja eraisikute annetused annavad 
veel 65%. Loomaaial jääb kok-
kuvõttes osta vaid kümnendik,» 
selgitas Motorenko.

Kompostimiskeskuse juhata-
ja Pšenitšnõi sõnul proovitakse 
loomaaia peenramaal kasvata-
da eeskätt just selliseid taimi, 
millelt saab vähemalt kaks või 
koguni kolm saaki hooaja jook-
sul. «Näiteks aprilli alguses kül-
vasime maha esimese laari en-
da ette kasvatatud kapsataimi 
– juunis saimegi esimese saagi 
juba kätte ja külvasime maha 
järgmise laari. Nüüd varsti saa-
me sellegi saagi ära korjata.»  

Lisaks köögiviljade kasva-
tamisele toodab loomaaed ka 
kompostmulda. Seda kasuta-
takse nii asutuse enda peenra-
maadel kui ka edasi müümiseks 
aiapidajatele ja ettevõtetele.

Kristiina Kröönström
kristiina.kroonstrom@tallinnlv.ee

Mustamäe uue kooli juures 
asuvad kõigile mõeldud 
lauatenniselauad, korvpalli-
plats, jalgrattaparklad, 
kergliiklustee kooli- ja spor-
dihoone vahel ning maa-
alune tunnel.

Kevad oli sadadele põhikooli-
lõpetajatele elu üks pingelisemaid 
aegu, sest kohtade nappuse tõttu 
kardetakse  jääda gümnaasiumi 
ukse taha. Sellele murele tõi lee-
vendust kolme uue riigigümnaa-
siumi – Pelgulinna, Tõnismäe ja 
Mustamäe – avamine Tallinnas.

«Tegin mitmesse kooli katsed. 
Alguses ei saanud kuskile, sest 
kohti pole nii palju. Tundus, et 
ainult parimatest parimad saa-
vad edasi,» rääkis nüüdne Mus-
tamäe riigigümnaasiumi õpilane 
Jass Erik Pihelo. «Stressi oli pal-
ju ja see väsitas. Juba mõtlesin, 
et ei taha proovida rohkem, jä-
tan katki.» Aga öeldakse ju, et 
püsivus viib sihile, nii et nüüd 
alustab noormees õpinguid Mus-
tamäe uhiuues riigigümnaasiu-
mis, kus kokku asub õppima li-
gi 360 noort. 

«See on täiesti uus kool, me 
oleme selle esimene lend ja mul-
le meeldib, et majas tegutsebki 
ainult gümnaasium,» ütles Jass 
Erik.

Kümnendatesse  
klassidesse 4400 noort

Tallinnas asub tänavu küm-
nendas klassis õppima prognoo-
side kohaselt 4400 noort. «Lõi-
me linnas juurde ligemale tuhat 
gümnaasiumikohta, see kindlasti 
leevendas õpilaste muret,» ütles 
Mustamäe riigigümnaasiumi di-
rektor Raino Liblik. «Neid, kes 
registreerisid end meie katsetele, 
oli ligi tuhat ehk kolm õpilast ko-
hale. Oli see vast tubli konkurss! 
Eesmärk on, et õpilane ise ku-
jundab oma õpitee, meie loome 
valikuvõimaluse nii valikmoo-
dulite kui ka -ainetena.

Mustamäe riigigümnaasium 
asub Tallinna tehnikaülikooli lin-
naku servas Akadeemia teel. 
Hoonetevaheline ala on kujun-
datud kõigile linlastele avatud 
maastikuna, kus asuvad lauaten-
niselauad, korvpalliplats, jalgrat-
taparklad, kergliiklustee kooli- 
ja spordihoone vahel pluss maa-
alune tunnel. Ajad on muutunud 
– veel 15 aastat tagasi ei oleks 
keegi ette kujutanud, et koo-
lis saab vahetunni ajal puhata 
võrkkiiges, aga Mustamäe rii-
gigümnaasiumis on see võima-
lus olemas.

Pelgulinna riigigümnaasiumis 
asub õppima 366 õpilast. Es-
mapilgul ei ütlekski, et tegu on 
koolimajaga. Hoone on ka Eesti 
üks suuremaid puitehitisi. «Tegu 

on hoonega, kus on avarust ja 
loomulikkust, isegi kandekonst-
ruktsioonide puit on näha jäe-
tud,» rääkis kooli direktor Ind-
rek Lillemägi. «Koolimaja moo-
dustab ümbrusega mõnusa tervi-
ku. Tänapäeval ei õpita ju enam 
ainult klassiruumis, õpilane va-
jab ruumi, mis oleks paindlik, 
kus saaks teistega koostööd te-
ha ja süveneda.» 

Direktori sõnul hakatakse Pel-
gulinna riigigümnaasiumis la-
hendama suure mõjuga ühis-
kondlikke probleeme. «Ühelt 
poolt keskendume keskkonna- 
ja kliimaküsimustele, teiselt poolt 
demokraatia kestlikkusele: kui-
das ehitada tugevat demokraa-
tiat, tugevat kodanikuühiskon-
da. Püüame olla kogukonnale 
avatud, seda iseloomustab ka 
meie arhitektuur, kus kõik koo-
li ümbritsevad alad on kasuta-
miseks igale Pelgulinna, Pelgu-
ranna, Põhja-Tallinna inimesele. 
Püüame avatust jätkata ka koo-
liüritustega.»

Lähema seitsme aasta jook-
sul jätkab gümnaasiumiealiste 
noorte arv kasvamist. Õpilasi 
tuleb pidevalt juurde, kuid õpe-
tajaid mitte.

Tallinna haridusasutustes on 
viimatise seisuga täitmata 306 
õpetaja ametikohta, neist koo-
lides 190 ja lasteaedades 116. 
Uutesse riigigümnaasiumides-
se töölemineku vastu tunti aga 
suurt huvi ja nii mõnedki mu-
nitsipaalkoolide õpetajad mitte 
ainult Tallinna koolidest, vaid 
ka mujalt Eestist on just sinna 
üle läinud. Ka ajaloolane Jaak 
Juske asub tööle Pelgulinna rii-
gigümnaasiumis. «Ma ise olen 
ka elevil,  justkui läheks uues-
ti kooli,» rääkis ta. «Pärast väi-
kest pausi lähengi taas täie koor-
musega õpetajaks, annan ajalu-
gu, ühiskonnaõpetust, giidindust 
ja usundilugu siin koolis. Viima-
sed kümme aastat olen õpeta-
nud Eesti kõige vanemas koolis, 
Gustav Adolfi gümnaasiumis, ja 
nüüd, jätkates Eesti kõige uue-
mas koolis, olen tõesti väga põ-
nevil. Püüame olla innovaatili-
sed, me reaalselt lõimime kuut 
ainet ehk selle nimi on ajajoon. 
Kui näiteks ajaloo tunnis rää-
gime keskajast, siis räägime ka 
kirjanduses, muusikas, kunstis, 
ühiskonnaõpetuses, mis samal 
ajal toimus.»

Eri ained lõimuvad
Kui Mustamäe ja Pelgulin-

na riigigümnaasium alustavad 
tööd uutes hoonetes, siis Tõnis-
mäe riigigümnaasium on end 
sisse seadnud 1930ndatel ehi-
tatud majas, mis kuulub  muin-
suskaitse alla. Koolimaja aad-
ressil Tõnismägi 14 on tuntud 
ka kui tehnikaülikooli torni-
ga hoone. Tänavu sügisel jät-
kab seal oma haridusteed 160 
kümnenda klassi õpilast ehk 
viis paralleelklassi. «Me peame 
mitmeks aastaks jääma sellesse 
majja ehk just nimelt ajaloolis-
se koolimajja. Kui maja ehitati, 
tehti klassiruumid väiksemad 
ja see lubab seal õppida kuni 
32 õpilasel,» rääkis Tõnismäe 
riigigümnaasiumi direktor Alo 
Savi. «Järgmisel aastal tuleb 
uuesti 160 õpilast, viis paral-
leeli, ja kolmandal aastal pais-
tab, kuidas on riigigümnaasiu-
mi uue maja ehitusega. Meie 
kool on eriline mitmes mõt-
tes. Alustades juba maja asu-
kohast, aga iga päev õpitakse 
ka väljaspool koolimaja – ala-
tes liikumistundidest ja lõpeta-
des valikkursustega. Meie kool 
on suurte valikuvõimalustega 
ehk kolme aasta jooksul on 
üle veerandi õppekavast õpi-
lase enda kujundada.»

Mõne aastaga peaks lisandu-
ma kuni 4000 gümnaasiumikoh-
ta ja see leevendab järgmise 15 
aastaga kasvavat nõudlust.

Loomaaia köögiviljapeenrad 
kasvatavad asutuse eksootilistele 
elanikele üha rohkem toitu Sügis toob Keila 

ja Tallinna vahe-
le kiirrongid 

Tänasest muutunud reisiron-
gide läänesuuna sõiduplaan 
tõi argipäevade tipptundideks 
Keila–Tallinna liinile kiirrongid, 
millega sõiduaeg lüheneb 30 
minutini. Elroni teatel puudu-
tab sõiduplaani muutus argi-
päevade tipptunde, kui ini-
mestel on kõige suurem vaja-
dus liikuda. Tipptunnil liigub 
kahe linna vahel kuus rongi 
tunnis ehk keskmiselt on  väl-
jumine iga kümne minuti ta-
gant. Sõiduplaaniga saab tut-
vuda www.elron.ee 

Septembris 
saab Kadriorus 
sõita juhita  
bussiga

Septembrikuu jooksul sõidab 
Kadriorus isejuhtiv buss, mil-
le kasutamine on sõitjatele 
tasuta. Kahe kilomeetri pik-
kune marsruut algab ja lõpeb 
Kumu kunstimuuseumi juu-
res. Abilinnapea Vladimir 
Sveti sõnul saavad trammid 
nr 1 ja 3 Kadrioru suunal taas 
liikuma hakata alates 1. ok-
toobrist, seetõttu otsustati 
kasutada võimalust ja katse-
tada juhita busse tingimus-
tes, kus tavapärane ühis-
transport tänaval ei liigu. Ise-
juhtiv buss liigub esmaspäe-
vast laupäevani kl 7.30-10.30 
ja kl 13-16 20-minutilise in-
tervalliga. 

Nõmmel  
avati muusik 
Henry Laksile 
mälestuspink
Mälestuspingid on Nõmmel 
kauaaegne traditsioon ja Ra-
vila parki on koondatud kogu-
konnale oluliste muusikute 
pingid. Henry Laksi nimelise 
pingi avamisel meenutati mai-
kuus 62-aastaselt lahkunud 
muusikut ja poeeti soojade 
sõnavõttude ja muusikaliste 
etteastetega.

«On sümboolne, et varase-
mate sõprade Henry Laksi ja 
isamaaliste laulude autori Alo 
Mattiiseni mälestuspingid on 
lähestikku,» ütles linnaosava-
nem Karmo Kuri.

Mustamäe riigi-
gümnaasiumi 
hoov on elani-
kele mõnusaks 
ajaveetmiseks 
avatud.

Tõnismäe riigi-

gümnaasiumi 

ajaloolises 
majas alustab 

kooliteed 160 

kümnenda 
klassi õpilast.
Scanpix

Pšenitšnõi näitab loomaaia oma peenardelt pärit suvikõrvitsaid, mida taimetoidulised loomad väga krõmpsuta-
da armastavad.  Aleksandr Gužov

Linnakoolides 
õpib tänavu  
48 700 õpilast 
58 linnale kuuluvas koolis asus 
tänavu õppima umbes 48 700 
õpilast, neist esimestesse 
klassidesse läks 3862 last. 
Kümnendatesse klassidesse 
astus u 3620 õpilast, mida on 
umbes saja võrra vähem kui 
mullu – see on tingitud ees-
kätt riigigümnaasiumide ava-
misest. Gümnaasiumiastmes 
tervikuna õpib prognoosita-
valt 10 350 noort. Õpilaste 
täpsed arvud selguvad 10. 
septembriks. «Kuni 19-aas-
tastele õppijatele maksab linn 
õppeaasta alguse toetust. 
Esimesse klassi astuja saab 
ranitsatoetust 320 eurot ning 
2.-12. klassi ja kutsekooli õpi-
lased 75 eurot,» ütles abilin-
napea Andrei Kante. Toetust 
saab taotleda 13. septembrist 
30. novembrini Tallinna ise-
teeninduskeskkonnas. 

 

Põhja-Tallinnas 
valmis  
seiklusrada 
Kaasava eelarve võiduprojekt, 
Kalamaja madalseiklusrada  
valmis Gustav Adolfi gümnaa-
siumi Kotzebue maja hoovis 
(Vana-Kalamaja 9). Põhja-Tal-
linna vanema Manuela Pihlapi 
sõnul toetasid linnaosa elani-
kud viimasel kaasava eelarve 
hääletusel seiklusraja ideed 
455 häälega. Uut seiklusrada 
saavad kasutada kõik soovi-
jad koolipäevadel kl 14-21, 
laupäeval, pühapäeval ning 
koolivaheaegadel kl 8-21. Et-
tepaneku ehitada madalseik-
lusrada esitas Arvo Anton.

 

Kesklinnas saab 
elektritõukse 
jätta vaid tähis-
tatud parklasse

1. septembrist saab kesklinnas 
Bolti ja Tuule elektritõukeratta 
renditeenust lõpetada ainult 
tähistatud parkimisalal. Augus-
ti alguses käivitunud pilootpro-
jekti raames rajati kesklinna 
selleks 126 ala, mis nüüd muu-
tusid kohustuslikuks. Abilinna-
pea Vladimir Sveti sõnul näitas 
suvine kogemus, et inimesed 
kasutavad tõukeratastele eral-
datud parkimisalasid meelsasti 
ning uuendusega ollakse üld-
joontes rahul. Pilootala piirneb 
kesklinnas Toompuiestee, 
Kaarli pst, Pärnu mnte, Laik-
maa tänava, Rävala pst ning 
Liivalaia, Suur-Ameerika, Endla 
ja Tehnika tänavaga. Parkimis-
kohad on markeeritud ja tähis-
tatud parkla ID-ga (nt A55 ja 
B23).

Too oma aiasaagist loomadele maitsvaid palasid!

• Tallinna loomaaed jätkab 
ka sel sügisel kõrvit-
sate ja köögiviljade 
kogumiskampaa-
niat, oodates sep-
tembris ja ok-
toobris inimestelt 
nende aiasaadusi.

• Kokku võtab loomaaed 
vastu kuni kolm tonni õunu, 
kaks tonni porgandeid, tonn 
kaalikaid ja peete ning küm-
me tonni kõrvitsaid.

• Oodatakse ka tammetõrusid, 
et kasvatada putukatele söö-
giks noori tammevõrseid.

• Kõrvitsate kogumiskampaa-
nias oodatakse osalema las-
teaedu ja koole kõikjalt Ees-
tist. Oodatud on ka eraisikute 
ja asutuste annetused.

• Kuni 70 haridusasutuse kõr-
vitsaid jt aiasaadusi aitab ko-
hale toimetada Omniva AS. 
Nende transport toimub 18. 

septembrist 27. oktoobrini.
• Aiasaaduseid saab 

tuua ka ise loomaaia 
põhjaväravasse 
(Paldiski mnt 145). 
Iga asutuse kohta 
kogutakse maksi-

maalselt ühe puidust 
konteineri jagu aedvilju.

• Oluline on jälgida, et aedvil-
jad ei oleks plekilised ega rik-
nenud. Vältimaks haiguste ja 
seakatku ohtu, peavad kõik 
aiasaadused olema kasvata-
tud alal, mis on metsloomade 
ligipääsu eest kaitstud.

• Traditsiooniline kõrvitsapidu 
toimub 28. oktoobril. Siis  
avatakse näitus ning selle 
raames oodatakse lastelt to-
redaid joonistusi ja luuletusi 
loomaaia asukatest ja aedvil-
jadest.

• Kõik huvilised on oodatud 
osalema ka konkursil «Kõige 

uhkem kõrvitsalatern». Kõr-
vitsalaternaid saab tuua loo-
maaia lääneväravasse (Ehita-
jate tee 150) kõrvitsapeo nä-
dalal 23.-27. oktoobrini. Uh-
kematest laternatest avatak-
se näitus ning külastajatel on 
võimalus oma lemmikute 
poolt hääletada. Parimaid 
meisterdajaid auhinnatakse.

• Kõik laste- ja haridusasutus-
te grupid, kes kõrvitsate ko-
gumises osalevad, saavad 
külastada loomaaeda sood-
sama hinnaga zookooli ise-
avastamise programmi raa-
mes. Programmis osalemise 
tingimused ja töölehed leiab 
loomaaia kodulehelt.

• Rohkem infot https://tallin-
nzoo.ee/kutsume-taas-koiki-
laste-haridusasutusi-looma-
aia-asukatele-korvitsaid-ko-
guma/

Esimesse klassi mineva lap-
se vanematele on ranitsa-
toetus 320 eurot, alates tei-
sest klassist 75 eurot. 
Toetust saavad ka kutse-
koolide õpilased.

Swedbanki rahaasjade teabe-
keskuse juhi Mari-Liis Jäägeri 
sõnul on näha, et üldine hinna-
tõus on mõjutanud ka koolikau-
pade hindu. «Kui eelmisel aas-
tal oli võimalik koolitarbed soe-
tada 17,82 euroga, siis tänavu on 
kooliasjade soodsaim hind augus-

ti keskpaigas 21,66 eurot,» selgi-
tas Jääger. Koolikaupade hinna-
võrdlusse kuulusid koolitarvetest 
värvipliiatsid (12 tk), viltpliiat-
sid (12 tk), harilik pliiats, joon-
laud (20 cm), guaššvärvid (6 tk), 
veetops, pintslid, liimipulk, teri-
taja, pinal, õlipastellid, ruudu-
line vihik, jooneline vihik, abi-
joontega vihik, ümbrispaber või 
kilekaaned, plastiliin, kustutus-
kumm, joonistusplokk (A3), joo-
nistusplokk (A4), käärid, värvili-
ne paber ning mapp töölehe hoid-
miseks. Hinnavõrdluses oleva-

te koolitarvete aluseks võe-
ti esimesse klassi mine-
jate soovituslike koo-
liasjade nimekirjad, 
mis olid kättesaada-
vad mitme pealinna 
kooli ja Tallinna vee-
bilehtedel. «Kindlas-
ti tasub vaadata ka 
kasutatud asju, näiteks 
koolikoti ostmisel – jä-
relturul on uus või vähe-
kasutatud kott palju soodsam,» 
soovitas Jääger. «Teine võimalus 
on anda lapsele näiteks kolm va-

likut, olles hinna-
piiri juba kind-

laks määra-
nud, milli-
se hinnaga 
saab näi-
teks pina-
li.»

Kahtle-
mata on pa-

rim kokku-
hoiunipp siin-

kohal ranitsatoetus. 
Seda saavad kõik Tallinnas ela-
vad pered iga 1.-12. klassi mine-

va õpilase kohta. Toetuse suurus 
oleneb sellest, mitmendasse klassi 
laps läheb. «Esimesse klassi mi-
nejate puhul on see 320 eurot ja 
alates teisest klassist saavad va-
nemad 75 eurot kooliaasta al-
gul,» selgitas abilinnapea Beti-
na Beškina. «Lisaks saavad se-
da toetust kutsekoolide õpila-
sed. Kui laps on täisealine, saab 
ta oma kontole toetust ise taot-
leda.» Toetus on ühekordne ja 
seda saab esitada 13. septemb-
rist 30. novembrini https://taot-
len.tallinn.ee/

Kesklinna linnaosa 30. sün-
nipäeva puhul saab käia gii-
diga tuuridel, kuulata 
Bonzot või tantsida 
1990ndate muusika saatel. 
30 aastat tagasi sündinud 
linlased pääsevad tasuta 
Raua sauna.

Linnaosa 30. sünnipäeva 
kuu avati Kesklinna valitsu-
se teenindussaalis (Nunne 18) 
1993. aastale pühendatud mini-
näituse ning audioretkega, mil-
le iga kesklinnas liikuja saab 

endale telefoni laadida. Au-
dioretk hõlmab endas 30 roh-
kem või vähem tuntud paika 
kesklinnas koos ajastukohaste 
meenutustega. 

Programm jätkub 6. sep-
tembril kl 18 tantsuõhtuga Hop-
neri majas. 19.-21. septembri-
ni saab käia tasuta giidituuri-
del lauluväljakul asuvas rahva-
rinde muuseumis (vajalik eelre-
gistreerumine). 25. septembril 
kl 14 tähistab kesklinna sünni-
päeva sotsiaalkeskus, kus esi-
neb Bonzo (vajalik  eelregist-

reerumine). 28. septembril  kl 
17 algab Õpetajate majas tant-
suõhtu, kus saab jalga keeruta-
da 1990ndaid meenutava ela-
va muusika saatel. 

Kesklinna linnaruumi jaoks 
valmivad juubeli puhul 30 kii-
ke, mis lähevad üles eri parki-
desse ja haljasaladele. Samuti 
valmistab Kesklinna valitsus 
ette juubelimeened, mida jaga-
takse avalikel sündmustel. Ko-
gu septembrikuu on Raua sau-
na üldsaunadesse tasuta sisse-
pääs kõigile 1993. aastal sün-

dinud tallinlastele. Toimub ka 
kaks konkurssi – lastele joonis-
tusvõistlus ning täiskasvanute-
le sotsiaalmeedias korraldatav 
fotokonkurss. 

Jooksvat infot programmi 
kohta saab Kesklinna valitsu-
se Facebookist või veebilehelt 
www.tallinn.ee/kesklinn30. 
Linnaosa sünnipäeva puhul val-
mis ka Kesklinn30 logo, mis ai-
tab juubeliprogrammi puuduta-
vat linnaruumis ja sotsiaalmee-
dias ära tunda.

Tallinn maksab esimesse klassi minevatele lastele ranitsatoetustKesklinn tähistab sünnipäeva ekskursioonide ja  tantsuõhtuga

Kolm uut riigigümnaasiumi 
toovad juurde ligi tuhat 
koolikohta

Pelgulinna riigigümnaasium asub Eesti 
suurimas puitehitises ning kool kesken-
dub  keskkonnamurede lahendamisele.
2 x RKAS Arhitekt Must
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Päästeamet on teinud Audlast 
septembris aset leidva suurõppu-
se CREVEX nii-öelda kaanetüd-
ruku. Tema pilti on kasutatud 
fotomontaažis üleskutsel, mille-
ga otsitakse vabatahtlikke õppu-
sest osa võtma. Vajatakse inime-
si kannatanute, aga ka muudes-
se õppuse rollidesse.

Riigiametid, omavalitsused jt 
harjutavad septembri lõpus aset 
leidval suurõppusel nimelt ini-
meste evakueerimist suurõnne-
tuse korral, mis leiab legendi jär-
gi rongide kokkupõrke näol aset 
Muuga sadamas. 

Kive lendas kahel pool rongi
Maire Audla näeb sel pääs-

teameti plakatil välja nii, na-
gu  oleks ise viga saanud. Pisut 
kuivanud verd on kulmu kohal 
ja lõua all. See on siiski grimm 
ühest eelmisest, 2019. a õppu-
sest nimega «Kopli raud», kus 
ta etendas sama rolli, mis tal on 
elus: vagunisaatja. 

Aegviidust Balti jaama jõud-
nud rongi vagunid on just val-
gunud reisijatest tühjaks. Audlal 
on plaanis minna koju «väikese-
le iluunele», nagu ta ütleb. Juu-
nikuus juhtunust räägib ta seal, 
uut reisi ootava rongi vagunis 

kergel toonil. Ilmselgelt ei ole 
tookordne õnnetusse sattumine 
mingit raudteekartust tekitanud.

Saatuse teed on seega käänu-
lised. Maire Audla läks ühel juu-
nipäeval tööle ja kõik näis tava-
line. Justnagu proovile panekuks 
juhtus õnnetus Narvast Tallinna 
poole sõitva rongiga kaunil su-
veõhtul, 2. juunil kl 20.15. Hea 
nähtavusega ülesõidukohal Ka-
balas sõitis Narva-Tallinna kiir-
rongile ette kaubik Citroën. Sel-
le juht – muide, täiesti kaine – 
ei pannud punast foorituld ilm-
selt tähele. 

«Süda muidugi hüppas kor-
raks sees, selline tunne, nagu 
oleks rong järsku sõitnud kruu-
sahunnikusse: kive lendas ka-
hel pool!» räägib Audla. «Mõt-
lesin veel, et ehk on nüüd rong 
rööbastelt välja sõitnud, aga õn-
neks mitte.»

Raudteetammi killustikku 
kündis ja lennutas muidugi kau-
bik või selle tükid. Kuna rong on 
raske, siis sellist järsu kokkupõr-
ke tunnet kaubikule sisse sõites 
ei tekkinud. 

Audla ütleb, et kaubikus olnud 
inimestel vedas rängalt. Rong ta-
bas furgooniosa, mitte kabiini, 
mis oli juba üle relsside jõudnud. 
Kui mats tulnuks kabiini pihta, 
ei jäänuks seal ilmselt keegi el-
lu. Juht ja kaasreisija said viga, 
kuid ei midagi väga hullu. Pea-
aegu uus sõiduk läks muidugi 
mahakandmisele.

«Kiirustasin ette, veduriju-
hi juurde: kõik kabiini aknad 

KATASTROOFIKS VALMIS: Tule õppustele, et 
oskaksid suurõnnetuses käituda ja teisi aidata!

tutvustavalt 
plakatilt ka vastu vaatab.

«Olin ise ka imestunud, et 
suutsin rahulikuks jääda ja ko-
he tegutsema asuda, ehkki te-
gutsemine on mind alati püsti 

hoidnud,» vaatab Audla tagasi 
juunisse. Tema sõnul aita-

sid teda läbi tehtud krii-
siõppused: nii «Kopli 

raud» kui veel üks 
hilisem. Alati kui 
toimub õppus, on 
ka tema kohal. Nii 
ootab ta septembris 
aset leidvat suurõp-
pust CREVEX suu-

re huviga.

Harjutatakse inim-
hulkade evakuatsiooni

Sellised leiavad aset iga 
nelja aasta järel: seekord 28. 
ja 29. septembril. Peamiselt on 
fookuses ohualasse jäävate ini-
meste ulatuslik evakueerimine, 
samuti ohuteavitus ja kriisi-
kommunikatsioon. Lavastata-
va hädaoru tsentris saavad see-
gi kord paiknema rongid: täp-

semalt kahe kütuserongi kok-
kupõrge.

Harjutatakse kokku ligi tu-
hande inimese evakueerimist 
ohualast. Evakueeritavate ma-
jutamiseks avatakse evakuat-
sioonikohad. Taoliste suurõnne-
tuste puhul peab piltlikult öel-
des käivituma masinavärk, kus 
iga hammasratas teab oma rol-
li ja ülesannet ning püüab seda 
võimalikult hästi täita. 

Õppusest, mida koordinee-
rib riigikantselei, võtavad seega 
osa päästeamet, politsei- ja pii-
rivalveamet, terviseamet, sot-
siaalkindlustusamet, maksu- ja 
tolliamet, transpordiamet, Ees-
ti varude keskus ning häirekes-
kus. Samuti kohalikud omavalit-
sused, sh Tallinn ja Viimsi vald. 
Lisaks annab oma panuse osa 
eraettevõtteid, aga ka õnnetuse 
lavastuse piirkonnas elavad ko-
halikud elanikud.

Päästeameti kommunikat-
siooniosakonna nõuniku Han-
na Kangro sõnul osalevad õp-
pusel seega ühel või teisel viisil 
peaaegu kõik riigiasutused – mi-
nisteeriumitest kuni ametiteni – 
ehkki põhiraskus langeb pääste- 
ning politsei- ja piirivalveameti-
le, samuti sotsiaalministeeriumi 
allasutustele.

Tulekahju võib laieneda
Õppuse legendi järgi põrka-

vad Muuga sadamas kokku kaks 
kütuserongi ning tsisternid plah-
vatavad. 

Puhkenud tulekahju muudab 
ohtlikumaks võimalus, et see 
laieneb läheduses asuvasse väe-
tiselattu ja see toob omakorda 

kaasa juba väga suure plahva-
tuse ohu.

Nii-öelda reaalelus on õnneks 
plahvatusohtlik väetis Muugalt 
eelmise aasta sügisel minema 
viidud ja ära müüdud. Seoses 
Vene kauba suhtes kehtesta-
tud sanktsioonidega jäi ammoo-
niumnitraat nimelt Muuga sa-
damasse kauaks seisma. Kuid 
igasuguste keeruliste ootama-
tuste puhul peavad riigiame-
tid ja omavalitsused olema val-
mis suuri inimhulki evakueeri-
ma. Vahet siin ei ole, kas näi-
teks võib olla tegu terrorismi, 
kellegi ränga lohakusega, mis 
rongid kokku põrgatab, või loo-
dusõnnetusega. Evakueerimist 
ja laialdast ametkondade koos-
tööd nüüd harjutataksegi. 

Kuigi õppuste põhirõhk lan-
geb Muugale ja selle ümbruse-
le, võib septembri lõpus siiski 
ka Lasnamäe mõnes piirkonnas  
olla tavapärasest rohkem mär-
gata pääste- ja politseiautode sa-
gimist. Kõlavad sireenid ja ohu-
tsooni jäävatele inimestele saa-
detakse laiali SMS-id ohuteavi-
tusega – nõnda nagu päris elus. 

Enne õppust räägitakse pääs-
teameti nõuniku Hanna Kangro 
sõnul kohalike elanikega: hoiata-
takse ees ootavatest sündmustest 
ning jagatakse teabelehti. Suur-
õnnetusi, mille järel on vaja, et 
piirkonda jäävad inimesed ajuti-
selt kodu hülgaksid, juhtub kah-
juks ka päriselt. 

Nii põles mai lõpus Lasna-
mäel mäletatavasti ohtlike jäät-
mete jaam, mürgitades ümbrust 
ohtliku suitsuga.

Kogemus kaduma ei lähe
Praegugi on veel võimalik õp-

pusele end rollimängijaks kirja 
panna. Nõnda nagu näitab Mai-
re Audlaga juhtunu, ei tea ku-
nagi, millal kogemust võib päris 
elus vaja minna. 

Audla ütleb, et midagi jääb si-
nusse alles ka siis, kui on möö-
dunud juba palju aastaid.

Võib-olla tekib mõnel suurõp-
pusel osalejal-rollimängijal huvi 
koguni vabatahtlikuks päästjaks 
saamise vastu?

Juba 2002. aastast tegutseb 
näiteks Tallinnas vabatahtlik 
reservpäästerühm (RPR), millel 
praegu 209 liikmest enamik osa-
leb ka CREVEX-i õppusel. Rüh-
mas on ametnikke, arste, ette-
võtjaid jt, kel kõigil oma põhi-
töö, kuid kes läbinud vabataht-
liku päästja kursuse.

Neist omakorda 36 on koe-
rajuhid, kes otsivad kaduma läi-
nud või varingu alla jäänud ini-
mesi oma neljajalgsete partneri-
tega. Elukutselisi päästjaid toe-
tatakse veel näiteks logistikaga 
– ehk siis aidatakse õnnetuskoh-
tadesse varustust vedada. Abiks 
käiakse metsatulekahjude kus-
tutamisel. Soojematel aastaae-
gadel kulub palju energiat Aeg-
na saarel korrapidamisele ja ini-
meste aitamisele seal. Komando 
hooleks on nii tuleohutus kui es-
maabi. Siit joonistub omakorda 
välja veel üks CREVEX-i posi-
tiivne tahk: päästjatele ehk tu-
leb vabatahtlikke abilisi juurde.

pealinn@tallinnlv.ee

9. septembril toimub 
Kadriorus Koidula tänaval 
rekordarvu sündmustega 
Kirjandustänava festival. 
Eri raamatuesitlusi, kohtu-
misi kirjanikega, vestlus-
ringe, mõttevahetusi, 
luulelugemisi jne on päeva 
peale lausa üle 70! 

Korraldajate südame teeb 
soojaks ka kohalike elanike 
avaldatud arvamus, et festi-
vali puhul on tegemist aasta 
kõige vaimsema sündmusega. 
Tõepoolest – Kirjandustänava 
festivali eesmärk on keskendu-
da ennekõike sisukusele, an-
da teadmisi kirjandusest, hin-
ge puudutavaid lugemissoovi-
tusi ja -elamusi ning mõtesta-
tud kirjandusvestlusi. 

Festivali korraldava Tal-
linna kirjanduskeskuse juha-
taja Maarja Vaino sõnul on 
sündmuste eesmärk alati jääd-
vustada ka kirjanduspäran-
dit. «Kirjanduskeskus koos-
neb ju kolmest muuseumist: 
A. H. Tammsaare, Mati Undi 
ja Eduard Vilde oamast. Nen-
de kolme muuseumi «teerajal», 
Koidula tänaval, seetõttu festi-
val toimubki,» rääkis ta. «Ole-
me aastate jooksul tähistanud 
mitmeid maju, kus eri 
kirjanikud on ela-
nud, ning ava-
nud kaks mä-
lestuspin-
ki – Mati 
Undile ja 
Enn Soo-
saarele. 
See aasta 
toob veel 
ühe pingi, 
nimelt avame 
festivali mäles-
tuspingiga Juhan 
Viidingule. Sõnavõttu-
dele järgneb Urmas Vadi loo-
dud lavastus «Pink».» 

Koidula tänav saab 
100-aastaseks

Tähistatud saab ka see, et 
Lydia Koidula tänav Kadrio-
rus saab 100-aastaseks. Varem 
Stifti ja Instituudi nime kand-
nud tänavale anti Koidula ni-
mi 1923. aastal. «Seetõttu ole-
me festivalil märgistanud pai-
ga, kus omal ajal elas Lydia 
Koidula õde ning kus poetess 

mitmel korral peatus,» lausus 
Vaino. «Kuna aga Koidula-ni-
melisi tänavaid ja paiku on Ees-
tis omajagu, oleme loonud suu-
naviitade posti, kus need pai-
gad on kõik kirjas. Ning erili-
se vaatamisväärsusena toonud 
tänavale Koidula piiripunktist 
pärit piiriposti.» 

Erilise atraktsioonina on 
keskus loonud ka labürindi 
«Heinsaare hämarala». «Sin-
na sisenedes saab ehedal ku-
jul kogeda Mehis Heinsaare 
loomingust päris hämarat, eri-
list õhustikku, ning taskulambi 
valgel lugeda katkendeid tema 
loomingust,» selgitas Vaino. 

Kirjanduse ja muusika piiril 
olevat meeleolu loovad Jäää-
re ja Vennaskonna kontser-
did ning õhtune luulepiknik, 
kus kuuleb seitsme luuletaja 
– Hando Runneli, Marie Un-
deri, Artur Alliksaare, Kersti 
Merilaasi, Juhan Viidingu, El-
len Niidu ja Lydia Koidula – 
tekste Ester Kuntu, Ivo Uukki-
vi ja Mick Pedaja tõlgenduses. 

Ellen Niidu  
sünniaastapäev

Õhtu lõpetab valgus- ja tant-
suetendus «Suur maalritöö» 
Luigetiigil, millega keskus tä-
histab Ellen Niidu 95. sünni-
aastapäeva. Maalrimeistri rol-

lis astub üles Ingmar 
Jõela, kõlab Vai-

ko Epliku muu-
sika «Suure 

maalritöö» 
animat-
sioonist. 
«Muidu-
gi on fes-
tivali ees-

märk tuua 
kokku ka 

elav kirjan-
dus ja lugejad, 

seega võib päeva 
jooksul kohtuda palju-

de Eesti kirjanikega – kohal 
on Anu Raud, Indrek Harg-
la, Berit Kaschan, Tõnu Õn-
nepalu, Maarja Kangro, Paa-
vo Matsin, Mart Kivastik jpt,» 
loetles Vaino. «Lisaks kirjani-
kele on kohal lugemiskoerad 
ja naksitrallid, kes aitavad las-
tel kirjanduse ja lugemise juur-
de jõuda!»

Kogu programmist saab 
ülevaate Tallinna kirjandus-
keskuse kodulehel kirjandus-
keskus.ee

Kirjandusfestival 
toob Luigetiigile 
tantsuetenduse

ja eespool klaasid olid muidugi 
«ämblikus»,» räägib naine  pä-
rast avariid avanenud pildist. Pä-
ris sisse polnud klaasid lennanud 
ja ka rongijuht oli terve. Ka olid 
õnnelikult pääsenud kõik reisi-
jad. Kui rongijuht oleks viga saa-
nud, pidanuks vagunisaatja häda-
abi korraldamise ise ette võtma.

Edasi läks muidugi nii, na-
gu ikka taolistel juhtudel. Vars-
ti jõudsid kohale hädaabiteenis-
tused ja reisijad ootasid, kuni 
bussid saabuvad.

«Kui selgus, et kaubiku juht ja 
kaasreisija on elus, siis olid kõik 
rahulikumad ja polnud ka selle 
üle närvis, et jõuame alles süda-
ööseks Tallinna,» räägib Maire 
Audla. «Mitte keegi ei läinud ära 
enne, kui oli rongi taustal selfi 
teinud. Kes olid pidanud Tallin-
nas lennukile jõudma, olid mui-
dugi vihased.»

Kiideti nii vagunisaatjat kui 
rongijuhti

Sotsiaalmeedias on Maire 
Audlat tagantjärele mitmel pu-
hul kiidetud, et ta suutis väga 
hästi inimesed maha rahustada. 
«Väga rahulik ja toimetas väga 
asjalikult,» kõlab näiteks üks kii-
tus. «Mõlemad rongijuhiga olid 
tasemel.»

Maire Audlaga kohtu-
des tekibki tunne, et ta on 
justnagu loodud oma elu-
kutseks. Selline lõbus, ju-
tukas, mõjub kuidagi ra-
hustavalt või pinget ma-
ha võtvalt. 

Varem, aastat 6-7 ta-
gasi töötas ta Prismas 
kassapidajana, kuid 
praegune töö meeldivat 
märksa enam. «Mulle 
kohe meeldib inimeste-
ga rääkida!» sõnab ta 
rõõmsalt. «Olen nüüd 
tagantjärele, pärast se-
da õnnetust mõelnud, 
et suhtlemine inimes-
tega on kõige tähtsam. 
Teadmatus tekitab liig-
seid pingeid, ärritust, 
erutust. Ja muidugi on kõige sel-
le kõrval vaja leida aega vedu-
rijuhi jaoks. Tema on ju esime-
ne, kes sellesse olukorda on sat-
tunud ja saab ka kõige suurema 
šoki. Ma iseenda puhul mõtlesin, 
et äkki tekib šokk pärast pin-
gelangust. Aga õnneks mit-
te. Sõitsin järgmisel hom-
mikul taas Narva. Päe-
val, vahetust lõpeta-
des olin küll lõpma-
ta väsinud. Ei mäle-
ta, et töö varem mind 
oleks nii väsitanud. 
Aga väike uni pääs-
tis päeva.»

2019. a oli Maire 
Audla osalenud Tal-
linnas Telliskivi piirkon-
nas peetud õppusel «Kop-
li raud». Mängiti läbi reisi- ja 
kaubarongi kokkupõrget, kus 
päästetöid raskendasid keemia-
leke ja plahvatusoht. Ta mängis 
seal iseennast ehk vagunisaat-
jat, kes on natuke kannatada 
saanud. Usutavuseks oli naine 
natuke veriseks grimeeritud ja 
sellisena ta praegu CREVEXit 

Vagunisaatja Maire Audla on enda sõnul suur kriisiõppuste huviline.   Aleksandr Gužov

Festival tutvustab ka mängude ja muusika kaudu väärt Eesti kirjan-
dust. Albert Truuväärt

Pronksi tänaval 
avati osaliselt 
kolm ristmikku
Liiklusele avati osaliselt 
Pronksi tänava Raua, Gonsiori 
ja Kunderi ristmikud, millega 
seoses muutus ajutiselt Go-
nisori tänava liikluskorraldus. 
Gonsiori tänava muutsuuna-
rada hakkab teenindama linna 
sisenevat liiklust ning Raua ja 
Kunderi tänav kesklinnast väl-
juvat liiklust. Esialgse plaani 
kohaselt jääb ajutine liiklus-
korraldus kehtima 15. sep-
tembrini, mil on kavas avada 
liiklus Tartu mnt ja Pronksi tä-
nava ristmikul. Vene gümnaa-
siumi ja 21. Kooli juurde pää-
semiseks soovitatakse kasu-
tada järgmisi marsruute: Gon-
siori-Pronksi-Kunderi või 
Gonsiori-Pronksi-Raua. 

 

Karjamaa  
pargis on uus 
mänguväljak
Põhja-Tallinnas Karjamaa par-
gis sai valmis uus mänguväl-
jak koos Muumi stiilis mängu-
majaga. Linnaosavanema Ma-
nuela Pihlapi sõnul laiendati 
ehitustööde käigus mängu-
väljaku senist ala ning vanad 
mänguelemendid asendati 
uutega. Mänguväljaku alal 
uuendati kõnniteed ja lisati 
valgustus. Samas on avatud 
kogukonnaraamatukogu, alal 
on jalgrattahoidjad ja rataste 
teenindusjaam. Haljastustöö-
de käigus istutati juurde õits-
vaid ilupuid ja -põõsaid ning 
pikalt õitsvaid püsikuid.

Kristiine hoovi-
kohtumistel 
saavad elani-
kud kodupaika 
arendada
Kristiines algavad taas tradit-
sioonilised hoovikohtumised, 
kus elanikud saavad muu hul-
gas tutvuda nii linnaosavalitsu-
se kui ka piirkonnapolitseinike 
tööga ja teha oma ettepane-
kuid. Üheskoos arutatakse lin-
naosa päevakajalisi teemasid 
nagu heakord, sotsiaalhoole-
kanne, turvalisus, planeerin-
gud, üritused jm. Hoovikohtu-
mised toimuvad teisipäeviti ja 
neljapäeviti algusega kell 18. 5. 
septembril saadakse kokku 
Välja 8 hoovis, 7. sept Lille asu-
mis (Vaarika 15a), 12. sept Jär-
ve raudteejaamas (Alajaama 1), 
14. sept Västriku bussipeatu-
ses, 19. ja 21. sept Lilleküla asu-
mis (vastavalt Nõmme tee 23 
ja Kotka 6 hoovis), 26. sept 
Tondi asumis (Seebi 34), 28. 
sept Kuldnoka 10 ja 12 hoovis, 
3. oktoobril Endla 51 hoovis.

Näha  
saab Urmas Vadi 
loodud lavastust 

«Pink».

Virkko  
Lepassalu
virkko. 
lepassalu@ 
tallinnlv.ee

Õppusel osalemiseks on võimalik  
end kirja panna
• Kui oled mõelnud, et tahaks rollimän-

gu proovida, siis CREVEX 2023  
suurõppusel on veel vabu kohti! 

• Õppusel avaneb ainulaadne võima-
lus omal nahal, ent sealjuures täiesti 
ohutult teada saada, kuidas üks 
suurõnnetus välja näeb, kuidas seda 
lahendatakse ja kuidas igaüks kriisis 
käituma peaks. 

• Vabatahtlikuna saab end õppusele 
kirja panna 
riigikantselei 
kodulehe 
kaudu htt-
ps://riigi-
kantselei.ee/
crevex-2023 

• Õppus toi-
mub 28. ja 
29. sep-
tembril Har-
jumaal. Ära 
maga maha, 
vaid ole val-
mis!

• Enne õppust 
saad endale 

rolli, millele vastavalt tuleb õppusel 
käituda.

• Õppusele tulles peaks valima ilmale 
vastava riietuse.

• Õppusel osalemine ei ole tasustatud, 
kuid kõigi osalejate toitlustus on kor-
raldatud. 

• Lisaks täiskasvanutele oodatakse 
vabatahtlikeks ka lapsi ja noori. 

• CREVEX-i puhul on tegemist iga nel-
ja aasta ta-
gant korral-
datava suur-
õppusega. 
Eesmärk on 
harjutada ja 
kontrollida 
võimet la-
hendada 
üleriigilist 
hädaolukor-
da ja korral-
dada ulatus-
lik evakuat-
sioon.

Mupo asejuht: Tallinna kogemus 
aitab ka teisi omavalitsusi
Tallinna munitsipaalpolitsei 
direktori asetäitja Ja-
nek Lassi sõnul 
võimaldab 
CREVEX testi-
da, kuidas on 
linna ameti-
asutused 
suurõnnetu-
sest tulene-
vast  kriisiks 
valmis. Ühtlasi an-
nab see hindamatu 
kogemuse inimeste eva-
kuatsiooni kohta tingimus-
tes, mis vastavad suurõnne-
tusele.

Janek Lass ütles, et kuna 
legendi järgi laieneb Muuga 
sadama suurõnnetuse ohuala 
Tallinna piiridesse, siis võta-
vad linna ametid õppusest ak-
tiivselt osa. «See võimaldab 
testida meie valmisolekut krii-
siks – sealhulgas staabi tööd 
ja hädaolukorra lahendamise 
juhtimist,» rääkis Lass. 

Tallinna osaleb õppusel ka-
hes osas. 28.-29. septembril 
leiavad aset staabiõppused, 
mille käigus valmistatakse et-
te tinglikku ohualasse jääva 
rahva evakuatsiooniplaanid. 3. 
ja 5. oktoobril harjutatakse 
inimeste evakueerimist sealt 
nõnda, nagu see näeb välja 
nii-öelda reaalelus. Ühtlasi te-
gutseb linna kriisikomisjon, 
mis korraldab linnaametite 
tööd ja ühtlasi koostööd riigi-

asutustega. Lihtsalt öeldes on 
töös kogu linna kriisi-

meeskond.
Pärast staabi-

õppusi on 3. ja 
5. oktoobril 
kavas seega 
evakueerida 
evakuatsioo-

nipindadele nii 
Mahtra põhikool 

kui ka Iru hoolde-
kodu, mis jäävad õp-

puse legendi järgi Muugal juh-
tuva rongiõnnetuse ohupiir-
konda. Iru hooldekodu asukad 
kolitakse näiteks Astangu 
kutserehabilitatsiooni keskus-
se. 

Iru hooldekodu puhul eten-
davad patsiente ehk evakuee-
ritavaid rollimängijad. Kuid 
Lassi sõnul püütakse kõik la-
vastada võimalikult elulähe-
daselt ehk siis neid tuleb eva-
kueerida kui eakaid ja/või ter-
visemuredega inimesi. Mõni ei 
suuda liikuda, ainult lamab, ja 
osa on ratastoolis. 

«Selle alusel, kuidas me 
kooli ja hooldekodu evakuat-
siooni läbi viime, sünnivad 
omakorda näidisplaanid tao-
listeks juhtudeks kogu vaba-
riigi jaoks,» toonitas Lass õp-
puste olulisust. Saadavast ko-
gemusest lõigatakse kriiside 
lahendamisel kasu seega 
kaugelt laiemas plaanis kui ai-
nult Tallinnas.

Õppusteta  
valitseks teadma-

tus, mis tekitab  
liigseid pingeid,  

ärritust ja  
erutust.

«Olin ise ka imestunud, et suutsin rahulikuks jääda ja 
kohe tegutsema asuda, aga tegutsemine on mind alati 
püsti hoidnud,» rääkis Elroni vagunisaatja Maire Aud-
la õnnetusest, kus kaubik rongile ette sõitis. Naise sõ-
nul aitasid tal toime tulla kriisiõppused, kus ta on en-
da sõnul osalenud suure huviga. 

«Kannatanutel» on harjutamisel tähtis osa: ilma rollimängijate panuseta poleks ka õppusi.
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Septembri lõpus toimub järjekordne, iga nelja aasta ta-
gant korraldatav suurõppus, mis seekord kannab ni-
me CREVEX. Põhirõhk on seekord suuremate inim-
hulkade evakuatsioonil ohualast. Legendi järgi põr-

kavad Muugal kokku kaks kütuserongi ja nüüd otsitakse rii-
gikantselei kui peakorraldaja kaudu õppusele rollimängijaid – 
kas või neid, keda mängult evakueeritakse. Sellest ettepane-
kust võiks kinni haarata mitte ainult põhjusel, et on võimalik 
osaleda põnevas lavastuses, taustaks sireenide huilgamine ja 
hädaabiteenistuste askeldused. Loodame, et kellelgi seda va-
ja ei ole, aga saadav kogemus, kuidas kriisis toime tulla, võib 
siiski üha suurema tõenäosusega edaspidises elus ära kuluda.

Nimelt elame me kahjuks ajal, mil sisejulgeoleku ohud 
üha kasvavad, aga teisalt hööveldatakse valitsuses pääste-
ametit ja politseid üha õhemaks. Nagu kirjutas Postimehes 
MTÜ Kriisiuuringute Keskuse juht Hannes Nagel: «Raha 
ei ole, päästja ei tule, pidage vastu.» 

See on küll pisut liialdatud lähenemine, et päästja ei tu-
le, aga teisalt käib jutt 10 mln eurosest kärpest. Siseminis-
ter Lauri Läänemets on öelnud, et arvutuslikult võiks nõu-
tud kärped tuua kaasa 14 ehk iga neljanda komando sulge-

mise. Samuti ligikaudu 280 
päästja ja üle 300 politsei-
teenistuja koondamise. 

Kuidas me sinnani jõud-
nud oleme, on omaette 
teema. Kuid praegu võiks 
ilma pikema targutamiseta 
igaüks meist lähtuda alasti 

tõsiasjast: mida aeg edasi, seda enam peab igaüks ise hak-
kama end hädas aitama. See ei tähenda, et riigi abiteenis-
tused meile enam appi ei jõua. Aga küsimus on, et millal. 
Millises väsimusastmes töötajatega? Ja kui alamehitatuna? 
Ja kas 112 helistades võid sattuda kõnejärjekorda nagu su-
valises teeninduses? Siseministeeriumi haldusala kärbitakse 
seejuures olukorras, kus näiteks riigi reaalne evakuatsioo-
nivõime on arvestatud vaid 10 000 inimesele.

Eeltoodust tulenebki, et igaüks meist peaks senisest 
enam mõtlema enda toimetulekule kriisiolu-

korras. Nii suurtes kriisides nagu loodus-
õnnetused kui ka väiksemates: põlengud 
ja kriminaalsed juhtumid. Igaüks võiks 
oma pere nõrgad kohad kaardistada. Iga-

ühe kodus vajalikest hädavarudest 
on väga palju räägitud. Kuid lisaks 
isiklikule hädaolukorra plaani-
le võiks haarata igast võimalusest 
end koolitada. Iseäranis, kui seda 
pakutakse tasuta ja toitlustamise-
ga – nõnda nagu septembri lõpus 
aset leidval CREVEX-il, kuhu rii-
gikantselei otsib rollimängijaid. 

Isegi aastate möödudes jää-
vad kogemused kuhugi endasse. 
Need aitavad külma närvi säili-
tada mitte ainult suurõnnetus-
tes, vaid igapäevaelus mõnes 
avariis. 

Pääsemisest saab järjest 
enam igaühe enda asi

Virkko Lepassalu,  
vanemtoimetaja

Väljaandja Tallinna strateegiakeskus

Toimetus Toompuiestee 35, Tallinn

Peatoimetaja Maarja-Liis Arujärv

Tegevtoimetaja Oliver Õunmaa

Toimetaja Virkko Lepassalu, virkko.lepassalu@tallinnlv.ee, 616 4044

Toimetaja Krista Kiin, krista.kiin@tallinnlv.ee, 645 7308

Toimetaja Ivo Karlep, ivo.karlep@tallinnlv.ee, 616 4071

Tellimine, tellimuste tühistamine, kandemured 661 6616

Õppused aitavad 
ohu korral külma 
närvi säilitada.

Suurem osa haridusasutus-
te ümbrusesse jäävatest 
ülekäiguradadest värsken-
dati augusti lõpuks, eran-
diks vaid sebrad, mis on 
suurte ehitusobjektide töö-
alas ja uuendatakse seetõt-
tu hiljem. 

Abilinnapea Vladimir Svet 
märkis, et jalakäijate ülekäigu-
radade tähistamine on teekatte-
märgistuse rajamisel ja uuenda-
misel üks prioriteetsemaid tege-
vusi. «Koolide ja lasteaedade lä-
heduses märgistasime tähelepa-
nu vajavaid vöötradasid kokku 
ligi 800, ning suurem osa neist 
sai õppeaasta alguseks ka värs-
kendatud. Erandiks on ülekäi-

gurajad, mis paiknevad Pronk-
si-Jõe ja Vanasadama trammi 
ehitusalas, need märgistatakse 
ehitustööde lõpus.»

Tallinn kutsub lapsevane-
maid üles kaaluma võimalust, 

et lapsed läheksid kooli ühis-
transpordiga, jalgsi või rattaga. 
Neis peredes, kus logistiliselt on 
mugavam tuua laps kooli auto-
ga, võiks planeerida oma liiku-
mise nii, et peatus tehtaks pisut 

eemal, vähendamaks  koolide 
juures liiklusohtlikke olukordi 
ja ka ummikuid. Näiteks Lui-
se tänava parempoolsele raja-
le rajas linna  transpordiamet 
lühiajalise peatumise võimalu-
se Jakob Westholmi gümnaa-
siumi algklasside majja sõidu-
kiga lapsi kooli toovatele va-
nematele. Peatumisala ja jalg-
rattaraja vahele on turvaliseks 
sõidukist väljumiseks markeeri-
tud 0,8 meetri laiune ohutusala.

Tallinn uuendab igal suvel 
haridusasutuste ümbruses tee-
kattemärgistust, et laste tee-
kond kooli või lasteaeda oleks 
turvalisem ja autojuhid väikes-
te liiklejate suhtes tähelepane-
likumad.

Ülekäigurajad said õppeaasta alguseks värske ilme

pealinn@tallinnlv.ee

Tallinna algatatud kampaa-
nia avas neljapäeval 
Läänemere päev, mil 
Paljassaare hoiuala ja randa 
koristas üle seitsmekümne 
inimese. Kampaania raames 
on Salme kultuurikeskuses 
avatud ringmajanduse tee-
maline näitus «Lähme nulli!» 
ning koolilastele toimuvad 
meremuuseumis meretee-
malised õpitoad. 

16. septembrini ehk maail-
makoristuspäevani koristatak-
se Läänemere äärsetes maades 
Tallinna algatusel mererandu 
prügist ja toimub palju mere 
tervise teemalisi üritusi. Sal-
me kultuurikeskuses on avatud 
ringmajanduse teemaline näi-
tus «Lähme nulli!», koolilastele 
toimuvad mereteemalised õpi-
toad meremuuseumis ning üle 
Tallinna ja Eesti   mereäärsed 
koristused. Kampaania kulmi-
neerub maailmakoristuspäeval 
16. septembril suure Lääneme-
re äärsete riikide koristusakt-
siooniga.

Puhtaim rand kubiseb  
suitsukonidest

Maailmakoristuspäeva rah-
vusvahelise võrgustiku juhi Hei-
di Solba sõnul võtavad sellest 
aktsioonist lisaks Eestile osa  
Soome, Läti, Leedu, Ahvena-
maa, Rootsi, Saksamaa ja Taa-
ni linnad jt omavalitsused. «Nad 
pakuvad ise välja ja viivad ellu 
ideid, mis aitavad kaasa mere-
äärte ja mere enda puhastami-
sele,» ütles ta. «Paljudes maa-
des leiavad muuhulgas aset ko-
ristustalgud. Näiteks Poolas toi-
mub ökopiknik, kus suunatakse 
inimesi merest rohkem hoolima 
ning randu koristama. Peetakse 
igasuguseid seminare ja kohtu-
misi mereteadlaste jt mere ter-
vise asjatundjatega. Osalevad 
ülikoolid ja teadusasutused.» 

Linnapea Mihhail Kõlvarti 
sõnul on suur rõõm, et Tallinna 
algatatud kampaaniaga on ühi-
nenud 30 linna seitsmest riigist. 
«Mere puhtus sõltub meist kõi-
gist ja see on meie vastutus,» 
märkis ta.

Läänemere päeva rannako-
ristustalgutelt võttis eesotsas 

Kõlvartiga osa üle seitsmeküm-
ne inimese. Koristati Pikaka-
ri randa, Paljasaare hoiuala ja 
kaht piirkonna enim prügista-
tud krunti, lisaks käisid prügi 
merest kokku korjamas Mare-
mark sukeldumiskeskuse su-
keldujad.  

Ringmajanduse spetsialisti 
Liina Kanarbiku sõnul peitis 
ka Tallinna puhtaima ranna Pi-
kakari liiv ja parkla endas oht-
ralt suitsukonisid. 

Kõlvarti sõnul on Lääne-
meri läbi ajaloo toetanud Tal-
linna arengut ja pakub meile 

väga palju hüvesid. «Näiteks 
on meil Utilitasega koostöös 
algatatud projekt, mis aitaks 
kasutada merevett nii hoone-
te jahutuseks kui ka kütteks,» 
rääkis ta. «Kuna meri annab 
meile nii palju, siis peame ka 
ise andma midagi merele ta-
gasi. Tänan kõiki, kes leidsid 
aega täna siia rannakoristu-
sele tulla. On palju väikseid 
asju, mida meist igaüks saab 
ära teha selleks, et Läänemerd 
hoida: visata praht prügikasti, 
kus on selle õige koht, ning as-
tuda samme, et merre jõuaks 

vähem kodukeemiat või ravi-
mijääke.»

Koristusel pöörasid talguli-
sed tähelepanu ka prügi sor-
teerimisele. Eraldi koguti kok-
ku mere äärest leitud suitsuko-
nid, plastik-, klaasi- ja segaolme-
jäätmed, mis viidi Tallinna jäät-
mekeskuse Paljassaare jäätme-
jaama, et need edasi ringluses-
se suunata.

Internetist saab seminari 
vaadata

Neljapäeval toimus ka Tal-
linna korraldatud Läänemere 
päeva seminar «Elurikkus Lää-
nemeres ja seda mõjutavad te-
gurid», kus Läänemere tervi-
sest rääkisid oma ala tipptead-
lased ja -spetsialistid: Kai Kün-
nis-Beres («Nähtav ja nähtama-
tu elurikkus?»), Sirje Sildever 
(«Planktoni liigirikkus Soome 
lahes»), Rene Reisner («Eutro-
feerumine, mereprügi ja oht-
likud ained – Läänemere ja 
Soome lahe elurikkuse oluli-
sed mõjutajad»), Markus Ve-
temaa («Kuhu kadus tursk ja 
suur lest?») jpt. Seminari sal-
vestust saab vaadata https://
www.facebook.com/watch/
live/?ref=watch_permalink&v= 
676663667849686

Suve jooksul on Põhja-Tal-
linna randu talgu korras juba 
viis korda edukalt koristatud 
ja kaks samalaadset ettevõt-
mist ootab veel ees.  Kampaa-
niaga SOS ehk Save Our Sea 
(«Päästke meie meri») kutsu-
vad Tallinn ja Helsingi kõiki 
Läänemere äärseid linnu ja 
nende elanikke pöörama  tä-
helepanu meie kodumere ter-
visele ning astuma üheskoos 
samme, et vähendada merre 
jõudva reostuse hulka. Kam-
paania nimega mõte on hoida 
Läänemere tervist nende kahe 
nädala jooksul inimeste jaoks 
esiplaanil, sest merre sattuv ja 
merepõhja ladestuv prügi on 
lõviosas pärit randadest ning 
merre voolavatest jõgedest-
ojadest. Koos kaladega satu-
vad prügi ja ohtlikud ained 
ka meie toidulauale.

Kampaania Eesti-sisesed 
üritused leiab greentallinn.eu/
sos Rahvusvahelise kampaania 
kohta leiab infot  www.seacle-
anup.org

Kampaania «Päästke meie meri»  
kutsub inimesi üles randu koristama

Bussiliinil nr 3 on ümbersõit 
lõppenud. 40. liini buss liigub Vi-
ru Keskuse terminali kaudu 
taas tavamarsruudil, 58. liini  
buss jätkab sõitu Majaka põi-
guni. Vanasadama trammitee 
ehitustööde tõttu jätkub üm-
bersõit bussiliinidel nr 1, 2, 5, 9, 
11, 14, 15, 18, 18A, 20, 20A, 23, 
29, 31, 34, 35, 38, 42, 44, 46, 51, 
55, 60, 63 ja 66.

16. bussiliini Hipodroomi pea-
tus tehakse Õismäe suunal 
Mustamäe teel, nr 35 liikumis-
teele lisatakse Supelranna pea-
tus ning nr 46 Lasnamäe suu-
naline Vabaduse väljaku peatus 
nihutatakse R-kioski ette. 2. ja 

4. liini trammid alustasid taas 
sõitmist (asendusbuss nr 52 lõ-
petab), nr 1 ja 3 naasevad liinile 
1. oktoobrist. Ajutine trammiliin 
nr 6 jätkab vähemalt septembri 
lõpuni. Trammi nr 4 lõpp-peatus 
on Suur-Paala, seetõttu lisatak-
se bussiliinile nr 2 kesklinna 
suunas täiendav peatus lennu-
jaama trammipeatuse alal ja 15. 
liini buss jätkab lennujaamas 
peatumist mõlemal suunal.

Alates augustist on mitmete 
bussiliinide numbrid ja marsruu-
did muutunud. Ühendati liinid 8 
ja 43,  35 ja 48, 42 ja 68 ning 67 
ja 17 ning 17A. Täpsem info 
transport.tallinn.ee.

Pagaritööstuse juht Rain Pal-
miste kutsus ERR-is üles riiki 
korraldama poekettide hinna-
võrdlusi, sest muidu ei saa tar-
bija aru, kus on kõige sood-
sam. Praegu reklaami-
vad poeketid mõ-
ne üksiku toote 
soodsat hin-
da, see aga 
ei tähenda, 
et kauba-
valik ter-
vikuna 
oleks tas-
kukoha-
sem kui 
mujal. Ühe 
toote hinnapõ-
hise hüsteeriaga 
saavad kaasa minna 
vaid need, kellel on terve päev 
aega bussiga kõik poed läbi 
sõita ja osta piima ühest ko-
hast, kuivaineid teisest, õli nel-
jandast ja hakkliha viiendast, 
ütleb Palmiste. On kindel rühm 
tarbijaid, kes seda ka teevad, 
kuid enamikule meist ei ole see 
realistlik ega ka majanduslikult 

mõistlik. Kord kuus avaldab 
statistikaamet täpse tarbija-
hinnaindeksi ning selle, milli-
sed grupid hinnatõusu või 
-langust enim mõjutasid. See-

ga kogub riik niikuinii 
juba algandmeid, 

ja nii võiks li-
saks kuivale 

inflatsioo-
ninumbrile 
avaldada 
ka tegeli-
kult tar-
bijale ja 

inimesele 
kasulikku 

teavet. Kau-
bakettide toi-

dukorvide hinna-
võrdlus oleks üks 

neist. Palmiste tähelepaneku-
tele võiks lisada, et tarbijale 
külvab segadust kettide oma 
reklaam, millega igaüks end 
kõige soodsamaks kuulutab. 
Objektiivne ja sõtumatu hinna-
võrdlus lõpetaks sellise – ta-
valiselt alusetu – enesekiitmi-
se.

Tartu Postimees kirjutas jah-
matavast juhtumist kinnisvara-
turul, mis leidis aset Peipsi ää-
res. Ent kõik, kes müüvad või 
kavandavad oma kinnisvara 
müüki, peaksid sellega kursis 
olema, et taolise stsenaariumi 
kordumist enda puhul  vältida. 
Nimelt müüs 50ndates naiste-
rahvas keskmises seisus suvila 
tavapärase selle piirkonna hin-
naga, 22 000 euroga. Hoonega 
käis kaasas 1800-ruutmeetri-
ne krunt. Mõni kuu hiljem sai ta 
aga ostjalt märksa suurema 
nõude kui oli maja eest raha 
makstud: nimelt võlgnevat 
müüja ostja arvates talle 
36 000 eurot. Nõude aluseks 
sai asjaolu, et katus oli majal 
vilets ning põrandad vajasid 
samuti vahetust. Samal ajal 
rääkis müüja Tartu Postimehe-

le, et ostja teadis väga hästi 
puudustest, sest koos vaadati 
need enne tehingut üle. Läbi-
rääkimiste käigus oli nõuet vä-
hendatud 16 000 euroni. Taga-
siostu pakkumisega ostjad sa-
mas nõus ei olnud, vaid andsid 
asja kohtusse. Millega vägikai-
kavedu kohtus lõpeb, ei tea: 
tõenäoliselt tuleb maja müüjal 
ikkagi mingi summa maksta. 
Sellele kirjeldusele võiks omalt 
poolt lisada, et alati on soovi-
tatav panna maja ostu-müügu 
lepingusse eraldi punkt, et ma-
ja ostja on puudused üle vaa-
danud ja tehingu jõustumisel 
kaob õigus hilisemateks pre-
tensioonideks. Muidu võiks 
sellist skeemi hakata rakenda-
ma n-ö laial rindel: osta kinnis-
vara kokku ja hiljem hakata väl-
ja pressima.

Eestis on ühelt poolt karta 
tööpuuduse kasvu, aga teisalt 
ei ole ka. Swedbanki ennustu-
se järgi kasvab tööpuudus tä-
navuse aasta lõpuks üle 7% 
taseme, ja see on viimaste 
aastate kõrgeim. Töötuid tekib 
rohkem, ettevõtete käive ka-
hanes teises kvartalis aastata-
gusega võrreldes 4%. Teisalt, 
kui vaadata tööturu-uuringuid, 
siis on tööpuuduse kasvu taga 
üleharitus. Ja see lööb välja 
eriti kriisides, nagu meil 
järjekordne parasjagu 
käsil. Suured vastu-
olud töötajate 
eeldusliku ja te-
geliku haridus-
taseme vahel 
valitsevad tehni-
kute ja keskast-
me spetsialistide, 
kontoritöötajate ja 
lihttööliste ametialadel. 
Töökoha mõttes üle haritud on 
ligi 80% lihttöötajatest ja 50% 
kontoriametnikest, ütlevad uu-
ringud. Tegemist on seega 
ressursi meeletu raiskamise-
ga, mis kisendab muidugi 

kõrghariduse reformi järele. 
Lihtsalt öeldes – nii väikeses 
riigis ei ole vaja nii palju kõrg-
harituid ja ühiskond ainult kao-
tab, kui pea iga klienditeenin-
daja on lõpetanud ülikooli, pal-
jud seejuures magistriõppe. 
Tööjõuvajaduse baromeetrist 
nähtub, et liiga palju on igasu-
guseid välismaa kultuuride õp-
pijaid ja keeletundjaid, siseku-
jundajaid, ajakirjanikke, avalik-
ke haldajaid jne. Enamikul tao-

listel erialadel piisaks kutse-
õppest. Teisalt ei jätku 

meil väga pikale ni-
mekirjale erialadele 
inimesi – alates 
õpetajatest ja 
koolide tugispet-
sialistidest kuni 

päästjate, politsei-
nike ja pere- ning 

hambaarstideni.  Seega 
– kas tõesti on tööpuudus 

kasvanud? Ilmselt tegelikku-
ses mitte. Kui veel näide tuua, 
siis oskus- ja käsitööliste ning 
seadme- ja masinaoperaatori-
te puhul on koolituse vajadus 
suurem kui pakkumine.

Estonia teatri laiendamisega 
ollakse sattunud um-
mikseisu. Nagu 
vahendas ERR, 
ei anna prae-
gused riikli-
kud regulat-
sioonid ehk 
keskkonna- 
ja muinsus-
kaitselised 
piirangud või-
malust juurdeehi-
tuse plaani ellu viia. 
Vanalinna kaitsekord välis-
tab selle. Kui juurdeehituse pro-
jektiga edasi liikuda, tuleb ot-
sustada, kas riik, mida esindab 
Estonia puhul kultuuriministee-
rium, on valmis neid regulat-
sioone muutma. Rahvusooper 
Estonia peadirektor Ott Maaten 

selgitas, et teatri soovitud juur-
deehituse plaan on kõige 

mõistlikum. See kah-
justaks hoonet 

kõige vähem ning 
säilitaks prae-
gust kuju mak-
simaalselt. Si-
semine ümber-
ehitus tähen-

daks aga prae-
guse Estonia 

kadumist. Kui ehita-
da lavaosa või tahta mi-

dagi suuremaks teha, siis ka 
kõik fuajeed ja valged saalid, 
mida me praegu tunneme Esto-
nia ruumidena, ei säiliks. Praegu 
näeb Estonia ja Tallinna ühisko-
misjon perspektiivikaimana 
juurdeehituse rajamist Estonia 
ja Pärnu mnt vahelisele alale.

Tallinna ühistransport läks üle 
sügistalvisele sõiduplaanile

Poekettide hinnavõrdluse 
võiks mõni riigiamet  
endale võtta

Jahmatav juhtum kinnisvaratu-
rul: ostja pressib raha välja 

Taas kord kinnitus:  
haridussüsteem  
toodab töötust

Estonia teatri laiendamisel  
on pall riigi käes

Läänemere päeva raames said puhtaks Pikakari rand... 4 x Aleksandr Gužov

Küllo Arjakas,
Tallinna linnaarhiivi juhataja

83-aastane Eesti juurtega 
ja tuntud suguvõsast pärit 
vanahärra käis augustis 
Tallinnas esimest korda pä-
rast koos emaga Rootsi põ-
genemist sügisel 1944. 

26. augustil külastas Pos-
ka maja riigimees Jaan Pos-
ka (1866-1920) poja Jaani 
(1902-1941) poeg Jaan Poska 
Boréus (snd 1940). Tema ema, 
enne sõda Estonia operetilaul-
ja Mercedes-Renate (Mari) abi-
ellus Rootsis Einar Boréusega, 
poeg Jaani haridus- ja elutee 

kulges rootsikeelses keskkon-
nas ja nii jäi ta Eesti pagulas-
ringkondade suhtlusringist ee-
male. Oma kuulsa vanaisa te-
gevusest ja tähendusest Eesti 
ajaloos teadis lapselaps vaid 
põgusalt. 

Võõrasisa  Einar Boréuse 
lapsendatud Jaan sai Rootsi ko-
dakondsuse. Ta lõpetas Stock-
holmi majanduskõrgkooli ja 
töötas seejärel mitmes tun-
tud ettevõttes. Abiellus 1968  
rootslanna Irenega ning oli 
järgnevalt tegev oma firmas.  

Vanahärra Poska Boréus 
kuulas nüüd Tallinnas Poska 
muuseumis lausa veekalkvel 
silmadega muinsuskaitsja Tar-

mo-Andre Elvisto ja allakir-
jutanu antud ülevaadet oma 
isa saatusest, millest sai teada 
82 (!) aastat hiljem. Ta teadis 
vaid isa arreteerimisest det-
sembris 1940, ent kõik järg-
nev jäi vaid ema kaudu vahen-
datud kunagiste kuulujuttude 
tasemele. Tema isa oli tööta-
nud pikemalt vandeadvokaa-
tide abina ja hiljem vandead-
vokaadina, olles 1938. aastast 
ühtlasi ka välisministeeriumi 
juriskonsult. Rahvusarhiivis 
hoiul olevatest Jaan Poska 
ülekuulamiste protokollidest 
selgub, et ta teenis Eesti Va-
badussõjas 17-aastase reame-
hena 1919. aastal laiarööpme 

soomusrongil nr 2, olles rin-
del vaid kolm nädalat – ras-
kelt haigestunud noormees 
saadeti laatsaretti ja arvati 
järgnevalt reservi.

Jaan arreteeriti 1940. aasta 
detsembris oma kodus Vilmsi 
tänaval ja viidi Patarei vang-
lasse. 28. märtsil 1941 sai ta 
lugeda abikaasa saadetud kir-
ja ja näha vähem kui poole-
teistaastase poja fotot. Sõja 
algul saadeti Poska seenior 
Kirovi vanglasse. 6. septemb-
ril oli ta Uurali sõjaväering-
konna tribunali all, süüdista-
tuna «aktiivses võitluses töö-
lisklassi ja revolutsioonilise 
liikumise vastu ning rahvus-

vahelise kodanluse abistami-
sel NSV Liidu vastu suuna-
tud vaenuliku tegevuse läbi-
viimisel ning vabatahtlikuna 
osavõtus Eesti – Nõukogude 
Vene sõjast». Advokaat Poska 
mõisteti surma. Eestis ei ole 
andmeid surmaotsuse täide-
viimisest, ilmselt toimus see 
septembris 1941.

Jaan Poska Boréus külastas 
ka Estonia teatrit, kus teatri-
loolased näitasid Mercedes-
Renate Poska fotosid ja tut-
vustasid tema ema lavateed. 
Samuti käis ta Siselinna kal-
mistul, kus puhkavad viimset 
und kuulus vanaisa ja mitmed 
sugulased.

AJALOOLINE HETK: Jaan Poska käis Tallinnas Poska maja vaatamas

…ja Paljassaare hoiuala. Kõige rohkem prügistasid randa suitsukonid.

Mere põhjast aitasid prügi ära tuua Maremark sukeldumiskeskuse su-
keldujad.
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Kui tund huvitavaks teha, siis seal halbu lapsi ei olegi

Poisid tõid endale vabatahtlikult vitsa,  
kuid saime ikka ilma hakkama

Kui «Tõe ja õiguse» esimest osa 
lugeda anda, haaravad meie õpilased 
ise ka järgmised osad

«Õpilased loevad meeleldi Martin Alguse seriaali-raamatuid,» üt-
les Laagna gümnaasiumi staažikaim õpetaja Silme Gutman. «Meil 
aga on väga menukas Jaak Roosaare rikkaks saamise õpetus,» li-
sas Pirita majandusgümnaasiumi õpetaja Maarjo Kekišev. Peda-
googid kinnitavad kui ühest suust, et tegelikult  meeldib noortele 
raamatuid lugeda, vaja on vaid natukene juhatust. Linnapea Mih-
hail Kõlvart tunnustas iga-aastasel eesti keele õpetajate tänuüri-
tusel kõiki emakeeleõpetajaid. 

55 aastat Karjamaa põhikoolis töötanud emakeeleõpetaja Anne Šestakova sai linnapea Mihhail Kõlvartilt tubli töö eest meene.  Fototd: Aleksandr Gužov

Silme Gutman

Maarjo Kekišev (vasakul) 
ja  Magnus Liir.

Kadri Aavik, 
Ivo Karlep
pealinn@tallinnlv.ee

 
«Õpetaja on see, kes mitte 

ei edastada mõtet, vaid loob 
mõtet,» lausus linnapea oma 
tervituskõnes. Rõõmsa sünd-
muse taustal seisavad aga koo-
lijuhid silmitsi õpetajate puu-
dusega – Tallinnas on neid al-
gaval kooliaastal puudu 190. 
Seepärast on linnapea sõnul 
iga ametis olev õpetaja kulda 

väärt. «Õpetajaid oleks vaja 
rohkem, mitte ainult Tallin-
nas, vaid kõikides omavalit-
sustes, see on paljude ühine 
mure,» ütles ta. «See on meie 
tuleviku, et mitte öelda eksis-
tentsiaalne küsimus.»

Lapsi harida on kulukas. Kui 
õpetajad jõudsid just hiljuti rõõ-
mustada palgatõusu üle, siis paa-
ri päeva eest rääkis haridusmi-
nister, et järgneva nelja aasta 
jooksul on kavas haridusraha 
200 miljoni euro võrra kärpida.

Linnapea sõnul tundub 
kokkuhoid võimatu, sest ha-
riduses on juba praegu raha 
puudu. «Mina küll ei kujuta 
ette, kust seda raha võtta,» 
märkis ta. «Tegelikult räägi-
me sellest, kuidas õpetajate 
palka kasvatada. Loomulikult 
peab riik selleks lisaraha and-
ma. Praegu me aga ei näe fi-
nantsplaanides summat, mida 
kavatsetakse haridusele lisaks 
eraldada.»
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unLinda-Mari Väli
linda-mari.vali@tallinnlv.ee

Tallinna elanikule Kärdile 
meeldib pikem muru, sest  
siis saavad lapsed ka lin-
nas loomade ja putukate 
toimetusi jälgida. «Linn 
pole ju ainult kiviplokkide 
komplekt,» lausus ta. 
Samas pole pensionär 
Lembitu meelest ilus, kui 
rohi kasvab rinnuni. Nüüd 
saab iga linlane teada an-
da, kus peaks järgmisel su-
vel rohkem ja kus vähem 
muru niitma.

Tänavu jättis linn suure osa 
kesklinna haljasaladest niitma-
ta, seda eriti põuasema ilma-
ga. Nii sai vältida rohu  kõr-
bemist ning tavaliste muru-
platside asemel meenutasid ro-
healad pigem õitsvaid niite, 
kus ka näiteks putukatel pa-
rem toimetada. 

«Mind pole pikem rohi küll 
häirinud, pigem vastupidi,» üt-
les kesklinnas Falgi pargis ae-
ga veetnud Kärt-Karmen. Noor 
naine on enda sõnul märga-
nud, et sel suvel niidetakse va-
rasemast vähem – ja peab se-
da igati nunnuks. «Niimoodi 
paistabki linn elusam,» leidis 
ta. «Mäletan, et kui olin väi-
ke, siis meeldis mulle just lä-
bi pika rohu joosta.»

Pensionipõlve pidava Lem-
bitu meelest aga niideti mõnel 
pool sel suvel liiga vähe. «Fal-
gi pargi olukorraga olen küll 
rahul,» märkis ta. «Aga mõ-
nes kohas on asjad veidi üle-
käte läinud. Ega mulle eriti ei 
meeldi, kui rohi on rinnuni. Vä-
hemalt kõnnitee ääred peaksid 
olema ikkagi niidetud, keskelt 
võib veidi vähem.»

Võib-olla on tegemist ka 
põlvkondlike erinevustega 
arusaamades, kuid niitmi-
se vähendamine tekitab tal-
linlastes vastakaid arvamusi. 
Ühed rõõmustavad niinime-
tatud metsiku muru üle, teis-
tele valmistab pahkluust kõr-
gem rohi pahameelt. Seepärast 
algataski linn avaliku küsitlu-
se. Eesmärk on järgmiseks su-
veks paremini välja selgitada, 
milliseid paiku rohkem niita, 
milliseid aga vähem. 

Tallinna keskkonnaharidu-
se osakonna juhataja Mihhail 
Jevdokimovi sõnul on vaja lei-
da pügatud muru ja luhtade va-
hel tasakaal. «Selleks, et pa-
remini teada, mil viisil asjaga 
edasi minna, tulebki esmalt 
välja uurida, kuidas linlased eri 
haljasalasid kasutavad,» lau-
sus ta. «Just see teadmine ai-
tab meil järgmiseks hooajaks 
otsustada, kus niitmist vähen-
dada ja kus mitte.»

Rohkem elu murukõrbe 
asemel

Jevdokimovi sõnul on niit-
mine põhjendatud neil aladel, 
mida inimesed ilmsesti pidevalt 
kasutavad. Samas pole mõtet 
pügada rohtu seal, kus linla-
sed iga päev ei käi ja  niitma-
ta jätmine elurikkust tegeli-
kult suurendab. Sellega antak-
se võimalus nii putukatele, lin-
dudele kui ka linnas elavatele 
metsloomadele.

Üsna samalaadsetel seisu-
kohtadel paistavad olevat ka 
linnaelanikud – ehkki ühed 
väärtustavad rohkem elurik-
kust, teised jällegi madalat mu-
ru. Koos kahe lapsega kesklin-
nas aega veetnud Kärdi mee-

lest on väga hea 
mõte muruplatse vähem niita. 
Tema sõnul on juba näha roh-
kem putukaid ja muid liike, 
kes elu linnas rikastavad ning 
lastele rõõmu pakuvad. «Olen 
näinud mitmesuguseid loomi, 
keda vahepeal enam ei paist-
nud – näiteks siinsamas Falgi 
pargis nägin jänest,» kinnitas 
naine. «Minu meelest võiks 
veelgi rohkem olla alasid, mis 
niitmisest puutumata jäävad.»

Naise sõnul võiksid parkides 
olla ka madala muruga alad, 
kus lapsed saavad näiteks palli 
mängida. Samas tahaks ta nä-
ha ka lopsakama rohuga platse, 
kus mudilased eri liikide käe-
käiku võiksid jälgida. «Loo-
mad linnas on juba seepärast 
tore, et siis saavad lapsed nä-
ha, kuidas siin on ikka loo-
dust ka – et linn pole ainult 
kiviplokkide komplekt,» rää-
kis  Kärt. «Tänu niitmata jät-
misele saame tundma õppida 
ka mitmesuguseid huvitavaid 
taimi. Niitmata jäetud aasa-
del on palju põnevat rohelust, 
mida madala muru sees kuna-
gi ei näe.»

Kokkuvõttes leidis Kärt, et 
niitma peaks, aga mõnes kohas  
võiks rohu ka pikemaks jätta. 

Koos naise ja kahe lapse-
ga kesklinna pargis aega veet-
nud Mihkli hinnangul on aga 
linn sel suvel heina mõnes ko-
has liiga pikaks lasknud kas-

vada. «Elu-
rikkus on ju tore, aga eks sel-
lega kaasnevad ka näiteks puu-
gid,» märkis mees. Seepärast 
võiks tema arvates ikkagi ti-
hedamalt niita.

Tänuväärt algatus
Abilinnapea Vladimir Sve-

ti sõnul on linn tänavu niit-
mist teadlikult vähendanud – 
ja seda just elurikkuse suu-
rendamiseks. Kuna tegemist 
on aga uue olukorraga, siis 
ongi praegu lahtine küsimus, 
kus täpselt ja kuidas rohu 
pügamist vähenda-
da. «Ka edaspidi 
on kavas jär-
jepidevalt 
niita vaid 
neid ala-
sid, mis 
tõesti 
niitmist 
vaja-
vad,» tõ-
des Svet. 
«Kogu lin-
nahaljastus 
ei pea koosnema 
vaid nõndanimeta-
tud inglise murust. Küll aga 
on see põhjendatud seal, kus 
inimesed mõnda roheala pide-
valt kasutavad. Teiselt poolt 
jällegi pole mõtet niita selli-
seid platse, mis asuvad kahe 
sõidusuuna vahel. Seal võiks 
lasta kasvada sellistel taime-
del, mis pakuvad head või-

malust elada ja pesitseda pu-
tukatel või lindudel.»

Niitmist puudutava küsit-
luse raames palutakse inimes-
tel märkida kaardile haljasa-
lad, kus nad kesklinnas käi-
vad.  Lisaks saab vastata kü-
simustele nende täpsema ka-
sutamise kohta. «Pole min-
git piirangut selles osas, kes 
küsitlusest osa võivad võtta 
– küll aga lähtuvad küsimu-
sed just kesklinnast ja siinsest 
kogemusest,» lausus Jevdoki-
mov. Ta lisas, et kui küsitlus 
osutub edukaks, siis on tule-
vikus plaanis neid ka teistes 
linnaosades läbi viia. 

Kesklinna vanema Moni-
ka Haukanõmme sõnul võiks 
niitmata jäetud alasid kujun-
dada teadlikult lilleniitudeks. 
Need näevad välja kenad ja 
sobivad paremini soojenevas-
se kliimasse. «Eestiski tekivad 
pikemad ja sagedasemad põua-
perioodid,» ütles ta. «Uus lä-
henemine lilleniitudele aitaks 
pehmendada suviseid tempe-
ratuure ning tooks lisaks loo-
madele ja putukatele tuntavat 
kasu ka inimestele.»

Linnaosavanem kutsus lin-
lasi üles küsimustikust aktiiv-

selt osa võtma. «Igaühe arva-
mus mõjutab ka lõpp-

tulemust,» kinni-
tas ta. 

Mihklile 
küsitluse 
idee meel-
dib. «On 
väga hea, 
et linn ini-
meste ar-
vamust 

küsib ja 
proovib nii-

öelda kuldset 
keskteed leida,» 

märkis ta. «See näi-
tab, et üritatakse ikkagi lin-

naelanike soove arvestada ja 
nendega koostööd arendada. 
See on kahtlemata väga väärt 
algatus, mida võib tervitada.»

Küsitlusele saab vastata 12. 
septembrini aadressilt https://
www.tallinn.ee/et/kaasamine/
kesklinna-rohealade-kusitlus

LOODUS VÕI KORRATUS? 
Saada oma arvamus,  
kas kesklinna muruplatse 
peaks niitma või mitte!

Küsitlusele  
vastaja võib elada 

ka mujal kui  
kesklinnas.

Niitmata sobiks jätta näiteks sõidutee eraldussaared ja haljasribad.

EMAKEELE ÕPETAJAD: Noored räägivad  
hea meelega korrektset eesti keelt

«Tegelikult lastele meeldib raa-
matuid lugeda, kui on teejuhid, 
kes nad kirjanduse juurde vii-
vad. Neile meeldib ka loetu üle 
arutada ja leida sellest seoseid 
päris eluga,» ütles kunstigüm-
naasiumi noor eesti keele ja kir-
janduse õpetaja Magnus Liir.

Liir on kindel, et lapsed ei vaja 
õppimisel vitsa. «Kui teha tund 
piisavalt huvitavaks, siis halbu 
lapsi ei olegi, kõik kuulavad huvi-
ga ja tulevad rõõmuga arutelude-
ga kaasa,» nentis ta. «Kuna olen 
ka algklasside õpetaja, siis püüan 
ikka läheneda ka mänguliselt. Mul 
on vene kodukeelega lapsed ehk 
keelekümblusklassid, ja häid tule-
musi keele omandamisel annabki 
mäng.»

Õpilaste oskused on Liiri sõnul 
kooli tulles väga erinevad. «On 
neid, kes juba lasteaias keele ära 

õppinud, kuid ka neid, kes alusta-
vad päris nullist. Kõik lapsed ei 
ole keelte peale ühtemoodi ande-
kad ja siin aitab õpetajat keele-
kümblus,» rääkis ta. «Siin tulevad 
appi pildid, rääkivad seinad, mille-
ga laps saab kokku viia selle, 
mida ta näeb, ja sõna. Ja muidugi 
on oluline järjepidevus, et oman-
datu kinnistuks. Väga tähtis on ka 
huvi keele omandamise vastu, ja 
minu õpilaste puhul paistab see 
küll olevat väga suur. Nad taipa-
vad juba algklassides, kui palju 
võimalusi eesti keele oskus neile 
juurde annab. Üha enam mõista-
vad ka lapsevanemad, et Eestis 
on raske ilma eesti keelt oskama-
ta hakkama saada.»

Liiri hinnangul toetavad nii sõ-
naraamatud kui ka suur ÕS  keele 
õppimist. «Lapsed saavad keele-
normidest aru küll,» ütles ta. 

«Algklassides on kirjandus põi-
mitud keeleõppega, kirjanduse 
lugemine käib keele õppimisega 
käsikäes, sest mida rohkem laps 
loeb ilusas eesti keeles kirja pan-
dud teksti, seda rohkem tema 
keeleoskus areneb. Seda on kohe 
näha. Ajalehekeel annab lakooni-
lisemalt edasi uudiseid ja on vae-
sem.»

Seepärast on õpetaja suur 
missioon tekitada lastes huvi kir-
janduse lugemise vastu juba 
maast madalast, et nad ainult ei 
vahiks TikToki nalju. «Mida varem 
tärkab lapsel huvi kirjanduse vas-
tu, seda paremini omandab ta ka 
keele,» ütles ta. «Tegelikult laste-
le meeldib raamatuid lugeda, kui 
on teejuhid, kes nad kirjanduse 
juurde viivad. Neile meeldib ka 
loetu üle arutada ja leida sellest 
seoseid päris eluga.»

«Klassiga raamatuid lugedes 
ja loetu üle arutledes tekivad 
õpilastel mõtted, mis on tei-
nekord niivõrd head, et kirju-
tame need üles. Paljusid neist 
tasub igaveseks meelde jät-
ta,» rääkis juba 47 aastat pe-
dagoogina töötanud Laagna 
gümnaasiumi eesti keele ja 
kirjanduse õpetaja Silme Gut-
man. 

Gutman meenutas, et tal on 
kunagi isegi vits klassi nurgas 
olnud. «Selle tõid poisid endale 
ise,» märkis ta. «Nad arvasid, 
et väärivad vitsa, kuna kodu-
tööd olid pikalt  tegemata jää-
nud. Samas polnud seda vitsa 
vajagi, saime ikka ilma hakka-
ma. Mina pole üldse vitsa 
poolt!» 

Gutmani klassi seinal on ta-
bel, kes millise raamatu mis  
kuupäevaks läbi loeb. «Võib-ol-
la on see üllatav, aga Martin Al-
gus on selline autor, kes noor-
tele meeldib,» rääkis ta. «Algus 
on seriaalide kõrval kirjutanud 
ka mõned raamatud ja need 
meenutavad natuke seriaale. 
Need on põnevad ja ehk selle-
pärast noortele meeldivad. Ja 

et vastamine ei jääks kuivaks 
ümberjutustuseks raamatust, 
teeme ka lavastusi, omamoodi 
šõusid loetu kohta. Need on 
õpilaste hulgas väga populaar-
sed.» 

Üheksandas klassis loetakse 
«Rehepappi» ja vaadatakse 
selle järgi tehtud filmi. Gümnaa-
siumis tulevad ka Viivi Luik, 
Jaan Kross jt, kellelt palju tar-
kusi õppida. «Muidugi armasta-
takse ka igasuguseid tulevikuu-
toopiaid. Noored püüavad ette 
kujutada, kuidas hakkab maailm 
välja nägema tulevikus,» lausus 
Gutman. «Palju loetakse ka ing-
lise keeles, aga sel juhul ei oska 
nad loetu üle eesti keeles aru-
tada.» 

Muidu tekib loetu üle arutle-
des õpilastelt üldiselt palju 
ideid. «Mõned mõtted on nii-
võrd head, et need kirjutame 
üles, kes tahvli peale, kes tah-
velarvutisse. Paljud neist tasub 
ka igaveseks meelde jätta,» 
mainis Gutman.

Õpetaja sõnul on viimasel ajal 
palju jutuainet pakkunud eesti 
keele reeglite lõdvendamine 
mitme otsaga asi. «Üks on kõ-

nekeel, aga hoopis teine asi on 
kirjakeel, mille oskamine on ik-
kagi haritud inimese tunnus – 
ja kool peab ju hariduse and-
ma,» rääkis ta. «Omavahel su-
helda võib  ükskõik kuidas, aga 
kirjakeel peaks ikkagi olema 
püha lehma staatuses. Meie 
emakeele klassis on ka seina 
peale kirjutatud, et siin me rää-
gime ja kirjutame korrektses 
eesti keeles.»

Gutman ütles, et ÕS ehk õi-
gekeelsuse sõnaraamat on 
tema klassis suisa kapsaks loe-
tud. «Eks kapsariiuli juurde on 
kõigil tihti asja. Muidugi, eks 
järjest rohkem tahetakse ka nu-
titelefonist õigekirja vaadata. 
Aga eksamil on praegu lubatud 
ainult raamatut kasutada, nii et 
tuleb harjutada ka selle lehitse-
mist.»

Laagna koolis õpib palju vene 
emakeelega lapsi. «Kui eestla-
sed arvavad, et grammatika on 
neil ka niisama käpas, siis vene 
emakeelega lapsed on väga 
püüdlikud,» kinnitas õpetaja. 
«Nad teevad endale grammati-
ka väga hästi selgeks ja kirjuta-
vad vigadeta.» 

«Meie gümnaasiumi sellekeva-
dine lend oli küll väga keele-
teadlik,» lausus Pirita majan-
dusgümnaasiumi eesti keele ja 
kirjanduse õpetaja Maarjo Ke-
kišev. «Me ka diskuteerisime 
keele teemadel ja õpilased esi-
tasid väga arukaid küsimusi.»

Kekiševi hinnangul on lapsi lu-
gema saada lihtne, kuid oluline on 
luua enne seos sellega, mida nad 
lugema hakkavad. «Õpilased on 
vaja viia käekõrval selle maailma 
sisse,» ütles ta. «Ja vanemad 
raamatud on vaja asetada  täna-
päeva konteksti, et tekiksid kohe 
seosed. Näiteks kui me mõtleme 
Euroopa praegusele poliitilisele 
olukorrale, siis Viivi Luige «Seits-
mes rahukevad» on hea näide, 
kuidas väike laps on kogenud 
sõda. Väga huvitav on seda uues-
ti avada tänapäeva kontekstis ja 
noorte inimeste mõtete kaudu. 
See pakub ka õpetajale palju.»

Majanduskallakuga koolis loe-
takse muidugi tavalisest rohkem 
investeerimisalaseid raamatuid. 
«Näiteks Jaak Roosaare rikkaks 
saamise õpetus on meie õpilaste 
seas väga menukas,» ütles õpe-

taja. «Rohkem vaadatakse ka 
klassikaliste kirjandusteoste 
poole. Gümnaasiumis käsitletak-
se Tammsaare «Tõe ja õiguse» 
esimest osa ja siit   tekib õpilastel 
huvi ka järgmiste osade vastu, 
mida hakatakse juba iseseisvalt 
lugema.» 

Õpetaja hinnangul pole noorte 
keeleteadlikkus sugugi halb. 
«Võin öelda, et meie gümnaasiu-
mi sellekevadine lend oli küll väga 
keeleteadlik,» nentis ta. «Me ka 
diskuteerisime keele teemadel ja 
nad esitasid väga arukaid küsi-
musi. Ja mul oli väga hea meel, et 
niiviisi muutusid õpilased keele-
reeglite osas teadlikeks.»

Õigekeelsuse sõnaraamatust 
on seejuures väga palju abi. «Me 
kasutame tundides nii elektrooni-
list kui ka köidetud sõnaraama-
tut. On isegi üllatav, et õpilased 
tahavad ja püüavad kasutada 
korrektset keelt,» märkis Keki-
šev, kes noorte huvi järgi otsusta-
des on kindel, et ülikoolidest hak-
kab peagi tulema ka rohkem 
meesõpetajaid. «Mina  julgustan 
küll noormehi tulema kooli õpeta-
jaks,» ütles ta.

«Pallimuru võiks 
olla ikka niidetud, 
kuid samas annab 
sobivate kohtade 
niitmata jätmine 
võimaluse huvita-
vaid taimi tundma 
õppida,» leidis lap-
sega Falgi pargis 
jalutanud Kärt.
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Maksumaksjate liidu  juhatu-
se liikme Lehise meelest kahjus-
tavad tulevased suured maksu-
tõusud nii inimesi kui ka  majan-
dust. Kontrast enne valimisi lu-
batu ja pärast valimisi tehtu va-
hel pole kunagi varem nii suur 
olnud, lausub ta. 

Alustame hetke kõige kuume-
mast teemast, automaksust – kas 
see plaanitav maks vähendaks 
autostumist või hakkab see hoo-
pis vähendama inimeste liiku-
misvõimalusi?

Inimene hoiab kokku sealt, 
kus saab. Kui autoga seotud ku-
lud kasvavad, siis ei pea sugugi 
auto pealt kokku hoidma, võib 
ju jätta hoopis kinos käimata või 
mõne raamatu ostmata. Kindlas-
ti mõjutab automaks kasutatud 
autode hindu ning selle kaudu 
inimeste valikuid järgmise auto 
soetamisel. Mõni auto vahetatak-
se teistsuguse vastu välja kavan-
datust varem või hiljem, muude-
takse margieelistusi, asendatak-
se ostmine liisinguga või vastu-
pidi. Turgu mõjutab see kindlasti.

Omaaegne rahandusminister 
Jürgen Ligi ütles oma ameti-
ajal  «Aktuaalsele kaamerale», 
et meil on juba küllalt kõrge kü-
tuseaktsiis ja pole vaja küll au-
toomanikke rohkem pigistada – 
see olevat ta sõnade järgi  ka re-
gionaalselt valus, sest paljudes 
piirkondades on auto ainus või-

malus liikuda. Nüüd aga auto-
maks sobib Reformierakonnale. 
Kuidas seisukohtade kardinaalset 
muutust kommenteerite?

Hiljuti selgus ka ühest küsit-
lusest, et Reformierakonna vali-
jad toetavad automaksu. Ju nad 
on oma erakonnaga solidaarsed 
ja nõus kannatama selle nimel, 
et nendele armsad poliitikud on 
jälle võimul. Kuna vahepeal oli 
viieaastane periood, kui Reformi-
erakond oli võimult tõrjutud, siis 
on ju väga lihtne seletada, kui-
das amatööridel õnnestus kogu 
Eesti rahandus selle ajaga kihva 
keerata ja milliseid kangelaslikke 
ponnistusi peavad profid nüüd te-
gema, et asi taas järje peale saa-
da. Seda nad siiralt usuvad. Ma 
usun, et pärast väikest mõt-
tepausi hakkaksid Refor-
mierakonna valijad toe-
tama ka astmelist tu-
lumaksu ja juriidiliste 
isikute kasumite mak-
sustamist, kui see tu-
leb nende arvates ka-
suks Reformierakonna 
võimul püsimisele.

On tuldud välja jutuga, et 
auto on luksusese ja seda ei 
peakski iga inimene saama enda-
le lubada. Taamal terendab just-
kui aeg, kui autot saidki endale 
lubada  väljavalitud. Samas pole 
ühistranspordiga võimalik ju sõi-
ta igale poole ja auto on palju-
dele hädavajalik töökohale jõud-
miseks. Autodevastane kampaa-
nia on jõudunud juba niisuguse 
absurdse väiteni, et autod muu-
davad Eesti riigi vaeseks. Aga 
mõtleme – kui palju vaesemaks 
jääks Eesti ja kui suur töötus te-
kiks, kui me autod ära tühista-

LASSE LEHIS: Inimeste elujärg halveneb, automaks paneb inimesi paljust loobuma

Ilmselt Läti loodab meie ru-
malusest taas kasu lõigata ning 
valmistub uueks piirikaubandu-
se hooajaks. 

Siinkohal tahaks selgitada, et 
maksumäärad võivad olla väär-
tusepõhised või ühikupõhised. 
Käibemaks ja tulumaks, mis on 
väljendatud protsendina, suure-
nevad automaatselt koos palka-
de ja hindade tõusuga. 

Inflatsiooni tulemusena riigi 
maksutulud kasvavad automaat-
selt ja riik ei pea selleks midagi 
tegema. Teine grupp makse on 
ühikupõhiste maksumääradega 
nagu aktsiisid, samuti näiteks rii-
gilõivud ja keskkonnatasud või 
ka näiteks trahvid. Neid tariife 
tuleks aeg-ajalt korrigeerida või 
indekseerida samamoodi nagu 
pensione või toetusi, et maksus-
tatavad kaubad ei muutuks teis-
te kaupade ja teenuste suhtes lii-
ga odavaks. See on jällegi paras 
kunst, sest Euroopa Liidu tingi-
mustes peame jälgima ka naa-
berriikide hinnataset, et piirikau-
bandus ei hakkaks vohama. Eesti 
praktikast on ette näidata täiesti 
vastandlikke näiteid – ühest kül-
jest tubakaaktsiisi tõstetakse sta-
biilselt 5% aastas ja salaturg pi-
gem tõmbab kokku, teisest kül-
jest on meil kõigil meeles kuri-
kuulus «maksud sõidavad Lätti», 
mis oli inimeste reaktsioon liiga 
järsule ühekordsele alkoholiakt-
siisi tõusule. 

Hotellide ja restoranide liit on 
protestinud 4%-lise maksutõu-
su vastu, öeldes, et Eesti kaotab 
suurüritused Lätile ja Leedule. 
Mis teie meelest on selle maksu 
tõstmise mõjud?

Majutusel ja toitlustusel on 
viimased aastad olnud niigi ras-
ked: kõigepealt koroonapiiran-
gud, siis sõjast tingitud välistu-
ristide vähenemine. Juba praegu 
soomlased kurdavad, et Eesti on 

muutunud üle mõistuse kalliks. 
Aina rohkem eestlasi peab Ees-
tis puhkamist üle jõu käivaks ja 
eelistab selle asemel lõunamaa 
randa. Eesti kaotab käibemaksu, 
aktsiisid, siis kaovad töökohad ja 
tööjõumaksud. Kindlasti kasvab 
ümbrikupalga maksmine ja muud 
maksupettused. Kõige tulusamad 
ja lojaalsemad kliendid Eesti ho-
tellidele ja restoranidele on mui-
de riigiasutused oma «ümarlau-
dade» ja «mõttekodadega», aga 
ainult nendele kogu majandusha-
ru üles ehitada ka ei saa.

Ettevõtjad on olnud aktsiisitõusu-
de suhtes kriitiliselt meelestatud. 
Nende arvates tõstab riik aktsii-
se liiga sageli, liiga palju, liiga lü-
hikese etteteatamisajaga, ilma 
aktsiisitõusu majanduslikku mõ-
ju analüüsimata, ilma tootjaid ja 
maaletoojaid kaasamata ning sa-
lakaubandusevastaseid meetmeid 
tõhustamata. Kas järjekordsete 
aktsiisimaksude tõstmisega järg-
misel aastal juhtub ikka ja jälle 
samamoodi? Miks küll?

See hinnang pärineb Läti al-
koralli eelsest ajast. Vahepeal on 
olnud pikk periood, kui aktsiise 
ei tõstetud ja isegi langetati. Al-
koholi aktsiisid on aastast 2019, 
bensiini oma aastast 2018. Diis-
likütuse aktsiisi langetati 2020. 
aastal ja nüüd kavatsetakse se-
da tõsta järk-järgult tagasi vana-
le tasemele. Uus valitsus lisas al-
koholi aktsiisi tõusu. See ei ole 
küll võrreldav 2017. aasta hüp-
pelise maksutõusuga, aga kui nii 
Soome kui Läti järgmistel aasta-
tel oma alkoholiaktsiisi ei tõsta, 
siis võib negatiivne mõju olla pi-
kapeale üsna suur. Diislikütuse 
aktsiisi langetamise eesmärk oli 
meelitada rahvusvahelisi autove-
dajaid Eestis tankima. Ilmselt kor-
dub nüüd sama muster, mis eel-
misel korral – kõigepealt hakka-
vad Eesti vedajad Leedus tanki-

ma, seejärel hakkavad Leedu ve-
dajad Eesti turgu üle võtma, see 
tähendab, et Eestis veab kaupu 
veoauto, mille kütus on Leedus 
maksustatud ja ka autojuhi palk 
on Leedus maksustatud.

Oleme lugenud ajakirjandusest 
maksumaksjate liidu seisukohta, 
et niisama lihtsalt muutmise pä-
rast ei ole mõtet maksusüsteemi 
muuta. Kui maksukoormus jääb 
samaks, aga maksude arvutami-
se valemid muutuvad keerulise-
maks, siis on raske leida positiiv-
set momenti, mis peaks maksu-
maksjat rõõmustama. Täiesti loo-
giline. Nüüd ometi on peaminis-
ter öelnud, et ega meie üldine 
maksukoormus uute maksudega 
ei tõuse. Kas siis tegu on järje-
kordse maksuarvestuse muutuse-
ga või ajab lugupeetud peaminis-
ter midagi segamini?

Ma arvan, et ma leidsin üles 
selle dokumendi, mida peami-
nister oma seisukoha kujunda-
misel kasutas. Rahandusminis-
teeriumis koostatud mõjuprog-
noos kevadel vastu võetud mak-
sumuudatustele. Seal on tõesti 
kirjas, et maksutõusud küll tõsta-
vad Eesti maksukoormust 2023–
2027. aastatel kuni 0,7 protsen-
dipunkti võrra SKT-st, aga kuna 
ilma maksumuudatusteta maksu-
koormus langeks, siis kokkuvõt-
tes jääks maksukoormus 2027. 
aastal umbes tänasele taseme-
le. Dokumendi kohaselt peaks 
maksukoormus langema «käi-
bemaksu tasumise aeglustumise 
ja heitekvootide müügitulu vähe-
nemise tõttu». Miks käibemak-
su tasumine aeglustuma peaks, 
seda ma sealt dokumendist väl-
ja ei loe. Aga siinkohal olekski 
sobiv lugejale selgitada, et mak-
sukoormus on statistiline näita-
ja, mille muutumist ei mõjuta su-
gugi ainult maksuseaduste muut-
mine, vaid ka muu majanduses 

toimuv. Maksukoormus arvuta-
takse maksulaekumiste protsen-
dina SKT-sse, aga kui SKT kas-
vab või kahanab, siis maksulae-
kumised ei tõuse ega lange täp-
selt samas tempos. Nii on meil ol-
nud aastaid, kus makse langeta-
ti, aga maksukoormus ikka kas-
vas, sest SKT kukkus.

Kokkuvõttes pole vahet, kas 
maksukoormuse kasv kiireneb 
või kahanemine aeglustub, sel-
ge on see, et inimestelt võetakse 
riigile rohkem raha ära ja elujärg 
sellest kannatab. Ega ükski ini-
mene seda maksukoormuse prot-
senti omale leiva peale ei määri, 
oluline on jälgida iga muudatu-
se mõju konkreetsele inimesele, 
ja see on erinev.

Ütlesite, et maksumaksjate liidu-
le tuli ka kutse osaleda rahan-
duskomisjoni koosolekul ja esi-
neda kahe minuti pikkuse sõna-
võtuga. Samas oleks see olnud 
ilmselt formaalsus, et riik oleks 
saanud öelda: näe, me kaasasime 
huvigrupi ka. Kas niimoodi siis 
toimubki maksudebatt?

See on kahjuks Eesti poliitikas 
väljakujunenud tava, et iga kord 
pärast valimisi hoiavad kõik kahe 
käega peast kinni ja ootavad äre-
vusega, mis üllatustega seekord 
välja tullakse. Just maksude osas 
on tekkinud selline traditsioon, et 
maksutõusudest ei julgeta enne 
valimisi rääkida ja koalitsiooni-
läbirääkimiste ajal justkui oota-
matult selgub, et riigi rahandus 
on korrast ära ja kiiresti on vaja 
«eelarvepositsiooni parandada». 

Kui tavaolukorras toimub meil 
iga pisemagi seadusemuudatuse 
koostamine mitme aasta pikku-
se analüüsimise, konsulteerimise 
ja kooskõlastusringidega, koosta-
takse kümnete lehekülge pikku-
seid mõjuanalüüse ja korraldatak-
se ümarlaudasid, siis pärast vali-
misi istuvad kümme inimest kolm 
päeva kinniste uste taga ja see, 
mis nemad seal kokku lepivad, 
ongi meie järgmise nelja aasta 
elu. Põhjendused ja mõjuanalüü-
sid tehakse tagantjärgi.

Koalitsioonilepin-
gule justkui põhi-
seadus ei kehti. 
Seekord liht-
salt toimus 
see maksu-
tõus eriti 
suures ma-
hus ja eri-
ti ootama-
tult. Kont-
rast enne 
valimisi luba-
tu ja pärast va-
limisi tehtu vahel 
pole kunagi varem nii 
suur olnud.

Praegune «maksudebatt» läh-
tub vildakast eeldusest, et me just-
kui oleme leppinud või valitse-
jatele need otsused andeks and-
nud ja ulatame nüüd oma abi-
käe, et parandada ära kiirusta-
misest eelnõudesse sisse jäänud 
vead. Või siis hakkame pugeja-
likult kerjama mingeid üksikuid 
soodustusi ja erandeid, ülemine-
kuperioode jne. Selline tööjaotus 
ei ole tõesti vastuvõetav. 

Milline uutest maksutõusudest 
on teie meelest kõige hullem ja 
kahjulikuma mõjuga ja miks? 

Mõju võib olla väga erinev. 
Kui vaadata füüsilise isiku tulu-
maksu, siis inimeste jaoks mak-

sukoormus väheneb, ent käibe-
maksu tõus mõjub rohkem nen-
dele, kes tarbivad suurema osa 
oma teenitud tulust Eestis. Ette-
võtlusele mõjub halvasti eelkõi-
ge hinnatõus, mis sunnib tarbi-
jat muutma oma käitumist, ning 
ilmselt kannatavad rohkem need 
ettevõtjad, kelle pakutavad too-
ted ei ole hädavajalikud ja mil-
le tarbimisest on kerge loobuda. 
Turism, toitlustus, meelelahutus.

Väga ettearvamatud tagajär-
jed võivad olla dividendide tulu-
maksumäära tõstmisel ja regu-
laarse dividendi soodustuse kao-
tamisel. Kuna maksutõus tuleb 
alles 2025. aastal, siis võib en-
nustada, et 2024. aastal maks-
takse tavapärasest rohkem ka-
sumeid dividendiks välja ja tu-
leb ka suurem maksulaekumi-
ne. Regulaarse dividendi soodus-
määra mõte oli meelitada välis-
maiseid kontserne rohkem divi-
dende maksma. Uutes tingimus-
tes võib neil taas tekkida ahvat-
lusi kasumeid varjatud kujul väl-
ja viia ja see on suur väljakutse 
maksuhaldurile. Ma ei ole sugu-
gi kindel, et praegune tulumak-
suseaduse normistik ja maksu-
halduri kogemuste pagas on pii-
sav, et takistada Eestis teenitud 
kasumite varjatud väljaviimist.

Rasked ajad Eesti majandu-
ses on tegelikult juba ammu en-
ne maksutõusu käes. Paljud rii-
gid toetasid oma ettevõtjaid ener-
giakriisis, meil toetati ainult ko-
dutarbijaid. Tulemused on näha 
– paljud eksportivad ettevõtted 
on suletud, töötajad koondatud, 
välismaised konkurendid võtsid 
turu üle. Sellest tekkiski maksu-
laekumiste «ootamatu» vähene-
mine, mis ajendas praegust va-
litsust makse tõstma.

Olete öelnud, et võiks lubada 
tööandjal maksuvabalt hüvita-
da nende töötajate sõidukulud, 
kes peavad igal hommikul ja õh-
tul läbima pikki vahemaid ühest 
Eestimaa nurgast teise, sest ini-
mese kodukohas lihtsalt ei ole 
tööd. See vist on praeguse mak-

supoliitika juures täiesti 
saatanast? Millised 

töötajate trans-
pordikulud 

peaksid üldse 
olema mak-
suvabad?

Siis-
ki, tulu-
maksusea-
dust on va-

hepeal pika 
punnitamise 

peale nii palju 
täiendatud, et töö-

andjal on juba enam-vä-
hem normaalsetel tingimustel lu-
batud töötajate sõidu ja majuta-
mise kulusid maksuvabalt hüvi-
tatud. Aga seda ainult siis, kui 
tööandja on nõus need kulud 
hüvitama. Kui töötaja peab ise 
autot või ühistransporti kasuta-
ma ja katab need kulud oma pal-
gast, siis temale ei anta mingit tu-
lumaksu tagastust. See on koht, 
kus meie maksusüsteem on jää-
nud paigale tammuma. Inimene, 
kes teeb iseseisvalt tööd eri töö-
andjatele, aga ei soovi seda teha 
ettevõtluse korras FIE või osa-
ühingu vormis, on meie maksu-
seaduste jaoks võõrkeha – ei saa 
ta kulusid maha arvata, ei saa 
sotsiaalmaksu miinimkohustust 
tükkidest kokku liita, probleeme 

võib tekkida hüvitiste ja toetus-
tega, kui ei ole ette näidata töö-
suhet ja täishõivatust.

Kirgi on üles kütnud ka ette-
panek panku täiendavalt  mak-
sustada, sest nad on oma ülika-
sumeid teenimas tänu Euroo-
pa Keskpanga intressitõusude-
le. Leedu maksustas väga osa-
valt panku, täna teevad seda ka 
mitmeid teised riigid nn liigkasu 
maksu näol. Pankade kasum on 
tänu euriborile suurenenud 25%. 
Mida sellest arvata?

Teistel Euroopa riikidel on 
tõesti suurem valmisolek ja ko-
gemus pankasid erimaksudega 
koormata. See on paljuski tingi-
tud sellest, et eelmise suure krii-
si ajal tuli paljudes riikides mak-
sumaksja rahast pankadele fi-
nantsabi anda. Leedu mudeli si-
suks on maksustada netointres-
situlu – see tähendab laenudelt 
teenitud ja hoiuste pealt maks-
tud intresside vahe. Kui pangad 
maksaksid ka hoiustelt suuremat 
intressi või vähendaksid laenude 
intressimarginaali, siis neil mak-
sukohustust ei tekiks.

Mida tegelikult oleks mõistlik 
veel maksustada, mis võimalused 
on jäetud kasutamata?

 Ma ei taha anda poliitikute-
le inspiratsiooni uute maksude 
väljamõtlemiseks, aga mainin, et 
tulumaksusüsteemis on mitmeid 
optimeerimise kohti, mis võimal-
davad suuri rahasid liigutada ilma 
tulumaksu maksmata. Erialaini-
meste ring teab üsna täpselt, kui 
palju meie rikkad ja ilusad tege-
likult makse maksavad.

Olete öelnud, et kui enne keh-
tis meil maksurahu, siis nüüd 
maksusõda. Mida saab üldse rii-
gi maksumuudatuste vastu ette 
võtta? Milliste võtete ja sõjaka-
valusega?

Tavainimene saab oma meel-
sust väljendada näiteks automak-
su vastasele petitsioonile allkirja 
andmisega. Eesti inimene vaevalt 
tänavale protestima tuleb. Tasu-
mise tund tuleb järgmistel vali-
mistel. Kogu kevadine maksupa-
kett võeti kiirustades vastu just 
selle kaalutusega, et ehk rahvas 
unustab järgmisteks valimisteks 
selle ära või on lihtsalt leppinud 
ja teda saab peibutada muude 
teemadega. Selles mõttes on au-
tomaks kõige ohtlikum, sest see 
on üks väheseid makse, mida 
Eesti inimene hakkab päriselt 
ise maksma. Tulumaksu ja käi-
bemaksu maksavad meie eest ära 
tööandjad ja kaubandus, aga au-
tomaksu tuleb hakata ise mak-
suameti kontole üle kandma. Ja 
iga aasta uuesti ja uuesti. Selle-
pärast ma julgen prognoosida, et 
viimasel hetkel koalitsioon siiski 
loobub automaksust ja nö tulles 
vastu töötajate soovile tõstab sel-
le asemel hoopis kütuseaktsiisi. 

Kui oleks teie teha, kuidas lahen-
daksite siis keerulise olukorra, et 
riigil polevat raha ja makse on 
sellepärast vaja tõsta? 

Ma töötasin peaaegu kaks aas-
tat rahandusministeeriumis ja nä-
gin selle ajaga nii mõndagi. Rii-
gi kulusid on võimalik kärpida 
igast otsast, kuhu vähegi vaa-
tad. On olemas inimesed, kes os-
kavad eelarvet kärpida, kui nei-
le anda selleks soodsad tingimu-
sed ja vajalikud hoovad.

«Maksumäärad võivad olla väärtusepõhised või ühikupõhised,» lausus Lehis. «Käibemaks ja tulumaks, mis on väljendatud protsendina, suurenevad automaatselt koos palkade ja hindade tõusuga.»

«Selge on see, et inimestelt võetakse rohkem raha 
ära ja nende elujärg sellest kannatab,» lausub õigus- 
ja majandusteadlane Lasse Lehis, kelle sõnul on kaua-
aegne maksurahu asendunud tänaseks n-ö maksusõja-
ga. Lehis meenutab, et paljud riigid toetasid oma ette-
võtjaid energiakriisis, Eesti mitte. «Tulemused on näha 
– paljud eksportivad ettevõtted on suletud, töötajad 
koondatud, välismaised konkurendid võtsid turu üle. 
Sellest tekkiski maksulaekumiste «ootamatu» vähene-
mine, mis ajendas praegust valitsust makse tõstma.»

Erialainimeste 
ring teab täpselt, 
kui «palju» meie 
rikkad ja ilusad  

tegelikult makse 
maksavad.

Ivo Karlep
ivo.karlep@ 
tallinnlv.ee

MIHHAIL KÕLVART: Maksumuudatused  
kasvatavad tulusid omavalitsuste arvelt
Käibemaksumäära ka-
heprotsendiline suure-
nemine kergitab oma-
valitsuste kulutusi mil-
jonite eurode võrra, 
lausus linnapea Mih-
hail Kõlvart.

Kõlvarti sõnul soovitakse maksusea-
dusi muuta kiirustades ja hea õigusloo-
me tava ignoreerides. «Vastavalt valit-
suse reglemendile tuleks eelnõu koos-
kõlastada linnade ja valdade liiduga, ku-
na see puudutab olulisel määral omava-
litsuste õigusi, kohustusi ja ülesandeid,» 
lausus ta. Riik peab kaasama omavalit-
susi neid puudutavasse õigusloomesse 
ning andma mõistliku aja eelnõudega 
tutvumiseks, analüüsimiseks ja ettepa-
nekute esitamiseks. «Seda ei ole prae-
gu tehtud,» märkis Kõlvart.

Muudatused mõjutavad omavalitsus-
te eelarveid, mistõttu vajavad muudatu-

sed täiendavalt mõjude 
hindamist. Eelkõige 
avaldab käibemaksu-
määra 2% suurenemine 
otsest mõju, kergitades 
omavalitsuste kulutusi 
miljonite eurode võrra. 

Tegelik kulu sõltub nii tegevuskulude 
kui omavalitsuse investeeringute ma-
hust. «Sisuliselt on tegemist riigi tulude 
kasvatamisega omavalitsuste arvelt,» 
leidis Kõlvart. «See on vastuolus seni 
riigiga peetud läbirääkimiste eesmärgi-
ga suurendada kohalike omavalitsuste 
finantsvõimekust ja autonoomiat.»

Kõlvart ei nõustu ka kavandatava 
majutusasutuste käibemaksu tõusuga. 
«Eesti turismiettevõtete konkurentsi-
võime vähenemine omab arvestatavat 
mõju tööhõivele,» ütles ta. «See ei puu-
duta ainult majutusasutusi, vaid ka tu-
rismiga seotud ettevõtteid laiemalt.» 

me ja surume inimesed bussides-
se ning jalgratastele?

Ma ei usu, et automaksu keh-
testajad unistavad autode «tühis-
tamisest», pigem vastupidi. Auto-
de maksustamist praktiseeritak-
se väga lihtsal põhjusel – seda 
maksu on lihtne koguda ja selle 
eest on raske põgeneda, sest sõi-
dukid on registris arvel ja mak-
suvõlglase suhtes saab rakenda-
da tõhusaid piiranguid – polit-
sei saab keelata sõiduki liikluses 
kasutamise, kohtutäitur saab au-
to arestida ja maha müüa. Lätti 
võib minna tankima ja õlut ost-
ma, aga kui auto teise riigi re-
gistrisse viia, siis tähendab see 
ka liikluskindlustuse ja ülevaa-
tuste tegemist välismaal. 

See keskkonnakaitse jutt on 
rohkem valehäbist. Uute mak-
sude kehtestamisel tekib ikka 
soov see maks «pehmeks ja kar-
vaseks» mõtelda, et see inimeste-
le vähem vastik tunduks. Selles 
mõttes oli praegune koalitsioon 
vähemalt alguses aus ja ei haka-
nud varjama, et «raha ei haise». 
Aga paistab, et pärast esimest eh-
matust on mõned poliitikud ha-
kanud lootma, et keskkonnaju-
tuga õnnestub äkki valijate pa-
hameelt leevendada.

Kas meil õigupoolest on üldse 
kohustust õhemat riiki teha, 

sh maksuküüru kaotada? 
Indrek Neivelt ütles 

oma vastavasisulises 
loos, et makse po-
leks üldse vaja tõs-
ta, sest me mahu-
me Maastrichti kri-
teeriumite sisse ära 
oma 3%-lise eelarve 

puudujäägiga.
Mis puudutab nn 

maksuküüru, siis see ei 
ole mingi loodusõnnetus või 

nakkushaigus, millest oleks va-
ja lahti saada. See «küür» tekkis 
omal ajal sellest, et Reformiera-
kond pidas tulumaksumäära lan-
getamist olulisemaks kui maksu-
vaba tulu määra tõstmist, ja selle 
peale hakati välja pakkuma alter-
natiive, kuidas saaks tõsta mak-
suvaba tulu nii, et tekkivat puu-
dujääki ei peaks kompenseerima 
maksumäära tõusuga. Reformi-
erakonna praegune plaan on si-
suliselt sama, mida tema partne-
rid pakkusid 2015. aastal ja mis 
tookord tagasi lükati. Reformiera-
konna jaoks on see maksuküür 
rohkem nagu Compiègne vagun. 
Kui natsi-Saksamaa oli Teises 
maailmasõjas Prantsusmaast ja-
gu saanud, siis toodi vaherahu 
allakirjutamise jaoks muuseu-
mist välja seesama staabivagun, 
kus vormistati omal ajal Esime-
se maailmasõja vaherahu. Kogu 
toonane häbi oli vaja maha pesta 
ja vaenlastele koht kätte näida-
ta. Kui 2016. aasta sügisel lükati 
Reformierakond opositsiooni, siis 
uue koalitsooni esimene ja kõige 
tähtsam otsus oligi see 500-eu-
rone maksuvaba ehk «maksu-
küür», mis pidi näitama uut pa-
radigmat maksupoliitikas – mak-
sudesse tuuakse rohkem sotsiaal-
set mõõdet, mis muudab küll süs-
teemi keerukamaks, kuid paran-
dab inimeste elujärge. Nüüd on 
vaja näidata, et «vana hea» Re-
formierakond on tagasi ja mak-
suerandite aeg on läbi.

3%-lise eelarvepuudujäägi 
nõue ongi riigi võetud kohus-
tus. Suurema puudujäägi korral 

oleks Euroopa Liidul õigus meid 
eri õiguslike vahenditega korra-
le kutsuda (praktika küll näitab, 
et seda väga ei tehta). Seda, kas 
puudujääk võiks olla väiksem 
või võiks eelarve üldsegi ülejää-
gis olla, on juba meie enda po-
liitiline valik, mida tuleks deba-
teerida enne valimisi. Samuti on 
poliitiliste valikute küsimus, kas 
eelarve tasakaalu saavutamiseks 
on vaja makse tõsta, kulusid kär-
pida või midagi muud teha. Mõ-
ned poliitikud näiteks arvavad, et 
kui riik majanduskriisi ajal roh-
kem kulutaks ja oma ettevõtjaid 
toetaks, siis see mõjuks pikemas 

plaanis maksulaekumistele palju 
posiitivsemalt kui maksutõus või 
eelarve kärpimine. 

Viitasite, et maksutõstmiseks 
peaks olema teie arvates ka va-
limistel saadud rahva mandaat 
ehk kas maksutõusud peaksid 
olema valimisdebattides läbi rää-
gitud?

Kindlasti.

Kas teie meelest oleks praegu inf-
latsiooni tingimustes  üldse tohti-
nud makse tõsta? Läti teatas, et 
nemad enne makse ei muuda, kui 
inflatsioon on taltunud.

Ilmselt  
Läti loodab taas 
Eesti rumalusest 

kasu lõigata.

EESTI LINNADE JA VALDADE LIIT: Mootor-
sõidukimaks karistab maal elavaid inimesi
• Omavalitsuste katuseorgani-

satsioon Eesti Linnade ja 
Valdade Liit (ELVL) ei 
kooskõlastanud mootor-
sõidukimaksu seadus-
eelnõu väljatöötamiska-
vatsust (VTK). 

• ELVL leiab, et mootorsõi-
dukimaks karistab suures 
osas neid inimesi, kes on teinud 
otsuse elada väljaspool linnu, hoia-
vad elus maakohti ja külasid ning pa-
nustavad seeläbi Eesti julgeolekusse. 

• Samuti pole seletuskirjades analüüsi-
tud ega välja toodud maksumuuda-
tuste mõju omavalitsuste eelarvetele. 
Rahaliste mõjude analüüs on puudu-
lik ning väljatöötamiskavatsusest ei 
nähtu, et riik jagaks mootorisõiduki-
maksust kogutavaid tulusid omavalit-
sustega.

• Liit pole rahul, et teda pole maksu-
muudatuste aruteludele kaasatud. 

• ELVL leiab, et mootorsõidukimaks ei 
täida esitatud kujul oma eesmärki, 
maksu kehtestamisel saadava raha 
kasutamine on umbmäärane. Samuti 
halvendaks lisamaksustamine maal 
elavate inimeste nii majanduslikku kui 

ka olmelist olukorda. See oma-
korda mõjutab oluliselt nii 

põllumajandus- kui teiste 
piirkondlike tootjate kon-
kurentsivõimet, tõstab 
kõigi teenuste hinda ning 
aitab kaasa maakohtade 

tühjenemisele.
• VTK selgitab, et maks kehtes-

tatakse ühistranspordi ja alterna-
tiivsete liikumisviiside eelistamiseks. 
Ühistranspordi arendamine on aga 
omavalitsuste ülesanne, mis tähendab, 
et omavalitsused peavad soetama 
juurde ühissõidukeid, suurendama 
veomahtu, avama täiendavaid liine jne. 
ELVL palub seepärast kavandada 
omavalitsuste lisakulude või saamata 
jäävate tulude katteallikad.

• ELVL leiab, et on piirkondi, kus ei ole-
gi muud võimalust kui sõita autoga. 

• Väljatöötamiskavatsus väidab, et 
praegu puudub mootorsõidukimaksu 
reguleeriv seadus. See väide on eksi-
tav, sest omavalitsustel on võimalus 
kehtestada mootorsõidukimaks. 
Mootorsõidukimaksu kehtestamine 
riikliku maksuna aga vähendab koha-
like omavalitsuste finantspaindlikkust.



Kohvi võidukäik Euroopas 
algas kohvikute avamisega suu-
remates linnades 17. sajandi 
keskel.  Just siis hakkas tulema 
teateid kohvimajadest Pariisis, 
Veneetsias, Londonis, Hambur-
gis, Marseillè s ja mujal. Tallin-
na esimene teadaolev kohvik 
avati 1702. aastal, kuid mõni  
kohvijoomise paik võis siin ol-
la juba varemgi.  Näiteks Nar-
va kohta teame, et juba 1697. 
aastal pidanud seal kohvima-
ja keegi Kehrwiederi nimeli-
ne härra. 

Küll aga teame seda, et sa-
ragassolase kohvik asus Raeko-
ja plats 12 väikeses majas, mis 
on praegugi alles. Nõukaajal 
oli seal kaua aega Uku meist-
rite pood ning praegu töötavad 
selles majas Tallinna muinsus-
kaitsjad.   

Lõputu kohvijoomise algus
Kuigi esimesele kohviku-

le Tallinnas ei järgnenud ko-
he buumi, oli aastakümneid 
hiljem siin kohvikuid ridami-
si. Ja võimegi rääkida lõpu-
tu kohvijoomise algusest meie 
linnas.  Juba sadakond aastat 
peale esimese teadaoleva Tall-
linna kohviku avamist  laaditi 
siinses sadamas laevadelt maha 
kümnete tonnide kaupa kohvi-
ube.  Kõik ei jäänud muidugi 
tallinlastele, muist veeti edasi 
mujale Eestisse ja osa läks siit 
ka Venemaale. 

1774. aastal näiteks löödi 
Niguliste tänaval lahti koh-
viku Stadt Hamburg uksed, 
ja see paik peibutas külas-
tajaid odavate toitude ning 
jookidega. Too mõnus koh-
vik asus praeguse aadressi jär-
gi Niguliste 2. Menüüs olid 
hommiku-, lõuna- ja õhtusöö-
gid, kohv, tee, šokolaad, vei-
nid, liköörid, koogid, jäätis. 
Kohviku juures tegutses veel 
hotell, kus oli ka restoran.  
18. sajandil avati veel mit-
meid kohvikuid, mida sa-
geli kutsuti küll trahteriks, 
neis pakuti ka sööki-jooki. 
Ühes Toomkooli tänaval asu-
nud kohviku moodi asutuses 
sai mängida isegi piljardit.   
Üheks vanemaks kohvikuks 
võib pidada Vogti äri, mis kin-
nitas kanda Pikal tänaval, Suu-
re Rannavärava lähedal. 1799 

kolis Vogt Vana turu ja Kunin-
ga tänava nurgale. Kuid ku-
ni sajandivahetuseni peeti ar-
vestatavaks kohvikuks ikkagi 
tuntud headuses Hamburgi. 

Aga jätame siinkohal sel-
le vana aja meenutamise poo-
leli ja liigume meie päevadele 
lähemale. 

Kohvijoomine Tallinnas  
läheb edasi

Neitsitornis ja Lühikese ja-
la värvatornis saab praegu tut-
vuda meie 20. sajandi  kohvi-
kute sisustusest pärit esemete-
ga. Lausa uskumatu, et isegi 
80ndate mööbli ja muu koh-
vikuinventari leidmisega on 
näituse korraldajad väga pal-
ju vaeva näinud. Näituse ku-
raatori, kunstiteadlase Risto 
Paju sõnul tundus esialgu, et 
kõik need kohvikute esemed 
on lühikese aja jooksul justkui 
maa alla kadunud. Aga visa 
detektiivitöö kandis ometi vil-
ja ja üles on leitud lausa mul-
jetavaldav kogum meie linna 
möödunud sajandi kohviku-
kultuurist, mis nüüd on Neit-
sitornis ja Lühikese Jala vära-
vatornis kõigile näha. 

Kuuekümnendate keskpai-
gas hakati keskaegsesse Neit-
sitorni planeerima moodsat 
kohvikut, enne olid seal ol-
nud kunstnike töö- ja eluruu-
mid. «1973. aastaks oli torni 
fassaad lammutatud ja tornile 
ehitati juurde ülemine korrus,» 
selgitas Paju. Neitsitorn taastati 
keskaegse tornina ja lisati juur-
de ka moodne aeg. «Keskajal 
oli see torn Taani kuninga aia 
poole avatud, lahtine. Mood-
sa lisandusena tekkis siis tor-
nile klaasfassaad väikese ruu-
duga akendega.»

Serviisid laadalt, õlelilled 
oma peenralt

Kui restaureerimistööd said 
valmis, siis jäi kõik edasine tü-
kiks ajaks toppama. Lõpuks 
jõuti ikkagi nii kaugele, et al-
les peale olümpiaregatti, 1980. 
aasta jõulude ajal avati viimaks 
ka Neitsitorni kohvik. Tellitud 
sisekujunduse ja mööbli eesku-
juks sai  Taivo Linna skulp-
tuur «Suur tool», mis on ka 
praegu väljas Neitsitorni fua-
jees. Need eritellimusel val-
mistatud kõrge seljatoega too-
lid on ka praegu Neitsitorni 
kohviku viimasel korrusel jäl-
le olemas. Samas riiulitel  on 
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TEATED DETAILPLANEERINGUTEST

Pirita Linnaosa Valitsus korraldab 
Künnapuu tn116 projekteerimistingi-
muste eelnõu avaliku väljapaneku.
Projekteerimistingimuste eelnõuga saab 
tutvuda 11.09. –  25.09.2023 Pirita Lin-
naosa Valitsuses Kloostri tee 6 toas 
128, tööpäevadel. Võimalusel palume 
tutvuda materjalidega elektroonilisel 
teel. Huvitatud isikuil on samal ajavahe-
mikul võimalik ka kirjalikke ettepanekuid 
ja vastuväiteid esitada. Kui nimetatud 
tähtaja jooksul ettepanekuid või vastu-
väiteid ei esitata, soovib haldusorgan 
asja arutada ilma avalikku istungit läbi 
viimata.
Vastavalt planeerimisseaduse § 125 lõi-
ke 1 punktile 1 on detailplaneeringu 
koostamine nõutav linnades kui asus-
tusüksustes, alevites ja alevikes ning 
nendega piirnevas avalikus veekogus 
ehitusloakohustusliku hoone püstitami-
seks.
Kohaliku omavalitsuse üksus võib pla-
neerimisseaduse § 125 lõike 5 alusel lu-
bada detailplaneeringu kohustuse korral 
detailplaneeringut koostamata püstita-
da või laiendada projekteerimistingi-
muste alusel olemasoleva hoonestuse 
vahele jäävale kinnisasjale ühe hoone ja 
seda teenindavad rajatised, kui: 1) ehitis 
sobitub mahuliselt ja otstarbelt piirkon-
na väljakujunenud keskkonda, arvesta-
des sealhulgas piirkonna hoonestuslaa-
di; 2) üldplaneeringus on määratud vas-
tava ala üldised kasutus- ja ehitustingi-
mused, sealhulgas projekteerimistingi-
muste aluseks olevad tingimused, ning 
ehitise püstitamine või laiendamine ei 
ole vastuolus ka üldplaneeringus mää-
ratud muude tingimustega.
Künnapuu tn 116 kinnistu jääb Pirita lin-
naosa üldplaneeringu kohaselt väikeela-
mute alale (EV), kuhu võib kavandada 
väikeelamuid ( pere- ja kaksikelamuid, 
ridaelamuid ja 2-korruselisi kuni 6 korte-
riga korterelamuid), tehnoehitisi, parke, 
haljasalasid, mängu- ja spordiväljakuid 
jms. Piirkonda võib kavandada lähipiir-
konda teenindavaid kaubandus-, tee-
nindus-, haridus- ja tervishoiuettevõt-
teid ja -asutusi, kui see ei too kaasa olu-
lisi mõjusid keskkonnale ning parkimine 
on võimalik paigutada oma krundile ole-
masolevat kõrghaljastust kahjustamata. 
Krundi täisehituseks on lubatud maksi-
maalselt 25% ning elamu lubatud harja 
kõrgus on 9,0m.
Künnapuu tn 116 kinnistu paikneb Pirita 
linnaosas Maarjamäe asumis. Kinnistu 
on elamumaa sihtotstarbega, pindala on 
1838m². Ehitisregistri andmetel on kin-
nistu hoonestamata. Enamus lähiümb-
ruse kinnistud on hoonestatud. Iseloo-
mulik on lahtine hoonestusviis. Künna-
puu tn 116 kinnistu piirneb läänest Kün-
napuu tn 114 ning Kuslapuu tn 31 ja 
idast Künnapuu tn 118 elamumaa kin-
nistutega. Lõunast piirneb Künnapuu tn 
116 kinnistu Purde tn 32 üldkasutatava 
maaga ja põhjast Künnapuu tänava 
transpordimaaga, millelt toimub ka juur-
depääs kinnistule ning Künnapuu tn 
114a tootmismaaga, kus asub trafoala-
jaam.
Taotluse kohaselt soovitakse Künnapuu 
tn 116 kinnistule  püstitada 1-korruseline  
Tallinna Lastekodu peremaja  koos abi-
hoonega (kõrgus ca 6,3m ja ehitisealu-
ne pind ca 445m2; abihoone kõrgus ca 
3,5m ja ehitisealune pind ca 20m2). 
Hoone on kavas ehitada moodul- või 
elementmajana ja on mõeldud kuni 12 
lapse elukohaks.
Paarismaja kavandamine on kooskõlas 
Pirita linnaosa üldplaneeringuga, sobi-
tub piirkonna väljakujunenud keskkon-
naga ning arvestab ümbruskonna hoo-
nestuslaadi.
Projekteerimistingimuste taotlusega nr 
2311002/06221 ja eelnõu materjalidega 
saab tutvuda Tallinna planeeringute re-
gistris (ehitusprojektid ja projekteeri-
mistingimused). Dokumendid on leita-

vad projekteerimistingimuste   menet-
luste nr PT248940, Künnapuu tn 116    
aadressi alt või veebiaadressil: http://
ehitus.tallinn.ee/tpr/Start.aspx?PageNa
me=Menetlus&MLiik=PT&MID=170978
Dokumentide nägemiseks peab ID kaar-
diga sisse logima.

Pirita Linnaosa Valitsus korraldab 
Helmiku tee 69 projekteerimistingi-
muste eelnõu avaliku väljapaneku.
Projekteerimistingimuste eelnõuga saab 
tutvuda 11.09. –  25.09.2023 Pirita Lin-
naosa Valitsuses Kloostri tee 6 toas 
128, tööpäevadel. Võimalusel palume 
tutvuda materjalidega elektroonilisel 
teel. Huvitatud isikuil on samal ajavahe-
mikul võimalik ka kirjalikke ettepanekuid 
ja vastuväiteid esitada. Kui nimetatud 
tähtaja jooksul ettepanekuid või vastu-
väiteid ei esitata, soovib haldusorgan 
asja arutada ilma avalikku istungit läbi 
viimata.
Vastavalt planeerimisseaduse § 125 lõi-
ke 1 punktile 1 on detailplaneeringu 
koostamine nõutav linnades kui asus-
tusüksustes, alevites ja alevikes ning 
nendega piirnevas avalikus veekogus 
ehitusloakohustusliku hoone püstitami-
seks.
Kohaliku omavalitsuse üksus võib pla-
neerimisseaduse § 125 lõike 5 alusel lu-
bada detailplaneeringu kohustuse korral 
detailplaneeringut koostamata püstita-
da või laiendada projekteerimistingi-
muste alusel olemasoleva hoonestuse 
vahele jäävale kinnisasjale ühe hoone ja 
seda teenindavad rajatised, kui: 1) ehitis 
sobitub mahuliselt ja otstarbelt piirkon-
na väljakujunenud keskkonda, arvesta-
des sealhulgas piirkonna hoonestuslaa-
di; 2) üldplaneeringus on määratud vas-
tava ala üldised kasutus- ja ehitustingi-
mused, sealhulgas projekteerimistingi-
muste aluseks olevad tingimused, ning 
ehitise püstitamine või laiendamine ei 
ole vastuolus ka üldplaneeringus mää-
ratud muude tingimustega.
Helmiku tee 69 kinnistu jääb Pirita lin-
naosa üldplaneeringu kohaselt üldkasu-
tatavate ehitiste alale (A). Ala on kavan-
datud üldkasutatavate haridus-, tea-
dus-, kultuuri-, sakraal-, tervishoiu-, sot-
siaalhoolekande, spordi- ja vaba aja 
veetmise jm taolisega seonduvatele 
asutustele ning ettevõtetele.
Helmiku tee 69  kinnistu paikneb Pirita 
linnaosas Kose asumis. Kinnistu on 
ühiskondlike ehitiste maa sihtotstarbe-
ga, pindala on 3606m². Riikliku ehitisre-
gistri andmetel on kinnistu hoonesta-
mata. Helmiku tee 69 jääb Tallinna Lin-
navalitsuse 20.05.2015 korraldusega nr 
775-k algatatud Kurereha tee 14 // Puh-
kekodu tee 94 ja Kurereha tee 17 // 
Puhkekodu tee 92a kinnistute ning lähi-
ala detailplaneeringu alasse. Kinnistu 
piirneb idas kahe elamumaa sihtotstar-
bega kinnistutega Helmiku tee 71 ja 
Tupsi tee 5, põhjas ja läänes sihtotstar-
beta maaga Kurereha tee 12, lõunas 
transpordimaa sihtotstarbega kinnistu-
ga, millel paikneb Helmiku tee. Teisel 
pool Helmiku teed paikneb ühiskondlike 
ehitiste maa sihtotstarbega Helmiku tee 
116 kinnistu. Helmiku tee 69 kinnistut 
vahetult ümbritsevad kinnistud on hoo-
nestamata.
Taotluse kohaselt soovitakse Helmiku 
tee 69  kinnistule  püstitada Tallinna 
Lastekodu miljööteraapiakodu hoone, 
mis on mõeldud käitumishäiretega laste 
(kuni 6 last) elukohaks. Hoone on kavas 
ehitada 1-korruseline   moodul- või ele-
mentmajana (kõrgus ca 6,3m ja ehitise-
alune pind ca 300,6m2).
Miljööteraapiakodu hoone kavandamine 
on kooskõlas Pirita linnaosa üldplanee-
ringuga, sobitub piirkonna väljakujune-
nud keskkonnaga ning arvestab ümb-
ruskonna hoonestuslaadi.
Projekteerimistingimuste taotlusega nr 
2211002/07025 ning ameti koostatud 

eelnõu materjalidega saab tutvuda Tal-
linna planeeringute registris (ehituspro-
jektid ja projekteerimistingimused). Do-
kumendid on leitavad projekteerimistin-
gimuste   menetluste nr PT248900, Hel-
miku tee 69 aadressi alt või veebiaad-
ressil:  http://ehitus.tallinn.ee/tpr/Start.
aspx?PageName=Menetlus&MLiik=PT
&MID=170936
Dokumentide nägemiseks peab ID kaar-
diga sisse logima.

Nõmme Linnaosa Valitsus korraldab 
Kraavi tn 47 kinnistu projekteerimis-
tingimuste eelnõu ja eskiisprojekti 
avaliku arutelu.
Nõmme üldplaneeringu kohaselt paik-
neb Kraavi 47 kinnistu ettevõtlusala, 
tootmis- ja laondusettevõtete kõrval-
funktsiooniga (B+T) alal. Projekteeri-
mistingimuste eesmärk on määrata tin-
gimused Kraavi tn 47 kinnistule äri- ja 
laohoone püstitamiseks.
Kohaliku omavalitsuse üksus võib pla-
neerimisseaduse § 125 lõike 5 alusel lu-
bada detailplaneeringu koostamise ko-
hustuse korral detailplaneeringut koos-
tamata püstitada või laiendada projek-
teerimistingimuste alusel olemasoleva 
hoonestuse vahele jäävale kinnisasjale 
ühe hoone ja seda teenindavad rajati-
sed, kui:
ehitis sobitub mahuliselt ja otstarbelt 
piirkonna väljakujunenud keskkonda, ar-
vestades sealhulgas piirkonna hoones-
tuslaadi;
üldplaneeringus on määratud vastava 
ala üldised kasutus- ja ehitustingimu-
sed, sealhulgas projekteerimistingimus-
te aluseks olevad tingimused, ning ehiti-
se püstitamine või laiendamine ei ole 
vastuolus ka üldplaneeringus määratud 
muude tingimustega.
Projekteerimistingimuste taotluse ja sel-
le lisamaterjalide avalik arutelu toimub 
14. septembril 2023 kell 15:00 Nõmme 
Linnaosa Valitsuse ruumides, Valdeku tn 
13, II korruse linnaosakogu saalis.
Projekteerimistingimuste taotluse nr 
2211002/05241 ning ameti koostatud 
projekteerimistingimuste eelnõuga on 
võimalik tutvuda Tallinna projekteerimis-
tingimuste ja ehitusprojektide registris 
veebiaadressil:
http://ehitus.tallinn.ee/tpr/Start.aspx?P
ageName=Menetlus&MLiik=PT& 
MID=170103  
projekteerimistingimuste menetluse nr 
PT247890 või Kraavi tn 47 aadressi alt.
Info tel 645 7300 või alice.laanemagi@
tallinnlv.ee.

Nõmme Linnaosa Valitsus avalikustab 
Nõmme-Kase tn 10 üksikelamu laien-
damise projekteerimistingimuste eel-
nõu koos illustreeriva materjaliga 
(hoone eskiis).
Nõmme linnaosa üldplaneeringu koha-
selt asub Nõmme-Kase tn 10 kinnistu 
väikeelamute juhtotstarbega alal, kuhu 
võib kavandada väikeelamuid (olenevalt 
krundi suurusest kuni 6 korterit) ning lä-
hipiirkonda teenindavaid vaba aja veet-
mise võimalusi pakkuvaid, kaubandus-, 
teenindus- ja lastehoiuettevõtteid ja 
-asutusi, mängu- ja spordiväljakuid jms. 
Lisaks jääb kinnistu ka Nõmme linnaosa 
üldplaneeringu kohasele miljööväärtus-
likule hoonestusalale.
Projekteerimistingimuste eesmärk on 
määrata tingimused Nõmme-Kase tn 10 
kinnistule üksikelamu laiendamiseks.
Nõmme-Kase tn 10 elamu olemasolevat 
verandat on kavandatud laiendada 2,5 
m võrra lääne suunas. Naaberkinnistute 
suhtes hoone kaugused krundipiiridest 
ei muutu, tulenevalt hoone olemasole-
vast liigendatud kujust. Arvestades 
ümbritsevat hoonestust ja linnaosa üld-
planeeringut võib 2311 m² suurusega 
kinnistul olla hoonete ehitisealune pind 
kokku kuni 300 m². Kavandatava laien-
duse ehitusealune pind on ca 14,3 m², 

mille tulemusena on elamu ehitisealune 
pind kokku 175,1 m². Uus hooneosa on 
kavandatud ühekorruselisena, kõrguse-
ga ca 4,7 m.

Kohaliku omavalitsuse üksus võib pla-
neerimisseaduse § 125 lõike 5 alusel 
lubada detailplaneeringu koostamise 
kohustuse korral detailplaneeringut 
koostamata püstitada või laiendada 
projekteerimistingimuste alusel ole-
masoleva hoonestuse vahele jäävale 
kinnisasjale ühe hoone ja seda teenin-
davad rajatised, kui:
ehitis sobitub mahuliselt ja otstarbelt 
piirkonna väljakujunenud keskkonda, ar-
vestades sealhulgas piirkonna hoones-
tuslaadi;
üldplaneeringus on määratud vastava 
ala üldised kasutus- ja ehitustingimu-
sed, sealhulgas projekteerimistingimus-
te aluseks olevad tingimused, ning ehiti-
se püstitamine või laiendamine ei ole 
vastuolus ka üldplaneeringus määratud 
muude tingimustega.
Projekteerimistingimuste taotluse ja sel-
le lisamaterjalide avalik väljapanek toi-
mub 12. septembrist kuni 27. septembri-
ni 2023 Nõmme Linnaosa Valitsuse ruu-
mides, Valdeku tn 13, I korruse fuajees, 
küsida infoletist.
Projekteerimistingimuste taotlusega nr 
2311002/05996 ning Tallinna Linnapla-
neerimise Ameti koostatud projekteeri-
mistingimuste eelnõuga on võimalik tut-
vuda Tallinna projekteerimistingimuste 
ja ehitusprojektide registris veebiaad-
ressil:
http://ehitus.tallinn.ee/tpr/Start.aspx?P
ageName=Menetlus&MLiik=PT&M
ID=170979
projekteerimistingimuste menetluse nr 
PT248950 või Nõmme-Kase tn 10 aad-
ressi alt.
Huvitatud isikul ja isikul, kelle õigusi võib 
avatud menetluse korras antav õigusakt 
puudutada, on õigus esitada menetlust 
läbiviivale haldusorganile eelnõu või 
taotluse kohta ettepanekuid ja vastuväi-
teid. Ettepanekute ja vastuväidete esi-
tamise tähtajaks on avaliku väljapaneku 
lõppemise kuupäev.
Juhul, kui eelnevas punktis nimetatud 
tähtaja jooksul ettepanekuid või vastu-
väiteid ei esitata, soovib haldusorgan 
asja arutada ilma avalikku istungit läbi 
viimata.
Menetlusosaline loetakse asja arutami-
sest avalikul istungil loobunuks, kui hal-
dusorgan on väljapaneku alguses või 
menetlusest teatamisel teinud ettepa-
neku asja arutamiseks ilma avalikku is-
tungit läbi viimata ja menetlusosaline ei 
ole ettepanekute ja vastuväidete esita-
mise tähtajaks esitanud selle suhtes 
vastuväiteid (alus haldusmenetluse sea-
duse § 50 lõige 3).
Info tel 645 7300. Ettepanekud ja vas-
tuväited palume esitada e-posti aadres-
sil: nomme@tallinnlv.ee.

Nõmme Linnaosa Valitsus avalikustab 
Muraka tn 5 üksikelamu projekteeri-
mistingimuste eelnõu koos illustreeri-
va materjaliga (hoone eskiis).
Nõmme linnaosa üldplaneeringu koha-
selt asub Muraka tn 5 kinnistu pereela-
mute juhtotstarbega alal, kus võivad 
paikneda ühe või kahe korteriga omal 
krundil paiknevad elamud ning väikesed 
lähipiirkonda teenindavad kaubanduse, 
teeninduse, lastehoiu ja vabaaja harras-
tusega seonduvad ettevõtted ja asutu-
sed.
Lisaks jääb Muraka tn 5 kinnistu Nõm-
me linnaosa üldplaneeringu kohasele 
miljööväärtuslikule alale, kus on määra-
tud miljööväärtuslike hoonestusalade 
piirid ning ühtselt mõistetavad kaitse- ja 
kasutamistingimused, et oleks tagatud 
nende alade tervikliku miljöö väärtusta-
mine ja säilimine ning hoonete ja rajatis-
te keskkonda sobilikul viisil uuendamine.

Projekteerimistingimuste eesmärk on 
määrata tingimused Muraka tn 5 kinnis-
tul üksikelamu laiendamiseks üle 33% 
esialgsest mahust.
Muraka tn 5 kinnistul, suurusega 1835 
m², saab suurimaks hoonete aluseks 
pinnaks olla kuni 270 m², arvestades 
piirkonna hoonestust ja linnaosa üldpla-
neeringut
Hoone laiendus võib olla ca 35 m kau-
gusel Muraka tänava poolsest kinnistu 
piirist, ca 7,7 m kaugusel Muraka tn 3 
kinnistu poolsest piirist ning ca 17,6 m 
kaugusel Toome pst 67 ja Pärja tn 44a 
poolsest kinnistu piirist. Olemasoleva 
elamu teisele korrusele võib anda uue 
kaasaegsema lahenduse.
Tallinna Strateegiakeskus märkis, et 
hoone laienduse lahendus vastab Nõm-
me linnaosa üldplaneeringu tingimuste-
le kauguse osas krundipiirist, sest tege-
mist on olemasoleva hoone rekonst-
rueerimisega.
Naaberkinnistu Muraka tn 7 omanikud, 
kelle kinnistu piiril olemasoleva Muraka 
tn 5 elamu rekonstrueerimine kavanda-
takse, on eskiislahenduse (asendiplaan) 
kooskõlastanud.     

Kohaliku omavalitsuse üksus võib pla-
neerimisseaduse § 125 lõike 5 alusel 
lubada detailplaneeringu koostamise 
kohustuse korral detailplaneeringut 
koostamata püstitada või laiendada 
projekteerimistingimuste alusel ole-
masoleva hoonestuse vahele jäävale 
kinnisasjale ühe hoone ja seda teenin-
davad rajatised, kui:
ehitis sobitub mahuliselt ja otstarbelt 
piirkonna väljakujunenud keskkonda, ar-
vestades sealhulgas piirkonna hoones-
tuslaadi;
üldplaneeringus on määratud vastava 
ala üldised kasutus- ja ehitustingimu-
sed, sealhulgas projekteerimistingimus-
te aluseks olevad tingimused, ning ehiti-
se püstitamine või laiendamine ei ole 
vastuolus ka üldplaneeringus määratud 
muude tingimustega.
Projekteerimistingimuste taotluse ja sel-
le lisamaterjalide avalik väljapanek toi-
mub 15. septembrist kuni 1. oktoobrini 
2023 Nõmme Linnaosa Valitsuse ruumi-
des, Valdeku tn 13, I korruse fuajees, kü-
sida infoletist.
Projekteerimistingimuste taotlusega nr 
2211002/11344 ning Tallinna Linnapla-
neerimise Ameti koostatud projekteeri-
mistingimuste eelnõuga on võimalik tut-
vuda Tallinna projekteerimistingimuste 
ja ehitusprojektide registris veebiaad-
ressil:
http://ehitus.tallinn.ee/tpr/Start.aspx?P
ageName=Toiming&MLiik=PT&TLiik=4
201&MID=170997&TID=341799
projekteerimistingimuste menetluste nr 
PT248960 või Muraka tn 5 aadressi alt.
Huvitatud isikul ja isikul, kelle õigusi võib 
avatud menetluse korras antav õigusakt 
puudutada, on õigus esitada menetlust 
läbiviivale haldusorganile eelnõu või 
taotluse kohta ettepanekuid ja vastuväi-
teid. Ettepanekute ja vastuväidete esi-
tamise tähtajaks on avaliku väljapaneku 
lõppemise kuupäev.
Juhul, kui eelnevas punktis nimetatud 
tähtaja jooksul ettepanekuid või vastu-
väiteid ei esitata, soovib haldusorgan 
asja arutada ilma avalikku istungit läbi 
viimata.
Menetlusosaline loetakse asja arutami-
sest avalikul istungil loobunuks, kui hal-
dusorgan on väljapaneku alguses või 
menetlusest teatamisel teinud ettepa-
neku asja arutamiseks ilma avalikku is-
tungit läbi viimata ja menetlusosaline ei 
ole ettepanekute ja vastuväidete esita-
mise tähtajaks esitanud selle suhtes 
vastuväiteid (alus haldusmenetluse sea-
duse § 50 lõige 3).
Info tel 645 7300. Ettepanekud ja vas-
tuväited palume esitada e-posti aadres-
sil: nomme@tallinnlv.ee.

Ajaloolastel tuli omaaegsete menukohvikute 
asjade leidmiseks kehastuda detektiivideks
Juba 18. sajandil tegutsesid Tallinnas koh-
vikud, mille menüüs olid hommiku-, lõuna- 
ja õhtusöögid, kohv, tee, šokolaad, veinid, 
liköörid, koogid ja jäätis.

väike väljapanek tolleaegseid 
nõusid ning natuke olümpiate-
maatikat  ning Neitsitorni kir-
jaga tassid. «Üks neist on lei-
tud Luige laadalt,  kaks Osta.
ee kaudu ja nii  edasi,» selgi-
tas Paju. «Neid on juba terve 
komplekt ja väiksema selts-
konna kohvitamise saab nen-
de  tassidega ära teha.»  Vitrii-
ni taga on ka originaalne täis 
konjakipudel. «Oma suvekodus 
Haapsalus kasvatasin ka õlelilli, 
sest need olid põhilised, mida 
tol ajal laua peale pandi. Neid 
ei olnud praegu enam kuskilt 
saada,» mainis Paju.  

Nõukaaja kohvikute sisus-
tus valmistati eritellimusel

«Nõukaajal midagi saada ei 
olnud, polnud kataloogikaupu, 
aga oli vaja kujundada huba-
ne, mugav, nägus kohvik. Siis 
oli ainuke võimalus, et kunst-
nik tegi eritellimusel mööbli ka-
vandi,» rääkis Paju.  «See oleks 
tänapäeval nii kallis, et avatav 
kohvik läheks juba enne lahti-
tegemist pankrotti. Heal juhul 
tellitakse praegu mõni baari-
lett, ülejäänu on nüüd kõik ka-
taloogikaup.» 

Nii sai  iga kohvik oma näo 
ja ükski polnud teisega sar-
nane. Neid kohvikuid oli ka 
muidugi vähem kui on prae-
gu. Aga nad tegutsesid pike-
malt. Praegu on mõne kohvi-
ku eluiga ehk viis aastat, tol 
ajal oli palju pikem. Muidugi 
on Tallinnas ka pikaaegseid 
kohvikuid, mis ikka veel töö-
tavad. Näiteks endine Kultas, 
mis vahepeal kandis Moskva 
nime ja nüüd on Vabadus.  Või 
Pegasus. Suurem osa 20. sajan-
di kohvikutest on aga nüüd-
seks kadunud.

Kuna torninäituse  tee-
maks on samuti lõputu koh-
vijoomine, mitte ainult toolid 
ja lauad, siis on välja toodud 
ka natuke  ajalugu. «Meie ühist 
lugu selle kohvijoomise taus-
tal,» selgitas Paju.  «Kujuta-
me vaimusilmas end ette  na-
gu Madis Kõivu näidendis, et 
on üks põhikülaline, kes is-
tub ja joob kohvi mitte Tar-
tu Verneris, vaid mõnes Tal-
linna kohvikus. Ajad ja või-
mud vahelduvad, aga peate-
gelane jääb ja vaatab ümber-
ringi kihavat elu. Kohvinaut-
leja tahab, et tal oleks ikka 

mõnus kohvi juua. Tulgu siis 
uksest sisse Polpoli või NK-
VD või kaitsepolitsei musta-
de prillidega hallis ülikonnas 
agent. Kohvik on siis natuke 
nagu turvapaik, hea elu süm-
bol. Et end vähemasti kohvi-
kulaua taga hästi tunda.» 

Pelgupaik ka ärevatel  
aegadel

Iga näitusel välja pandud 
kohvikutool  kannab endaga 
kaasas ka natuke oma aega ja 
ajalugu. Täiesti juhuslikult õn-
nestus leida Moskva kohviku 
massiivne diivan, mis oli ka-
sutusel viiekümnendatel. See-
ga ei mäleta seda vist kuigi 
paljud näitusekülastajad. Küll 
aga mäletatakse Pegasuse koh-
viku toole ja Kloostri Aida si-
sustust, mille näidised on sa-
muti väravatornis näha. «Jah, 
Eesti ei ole Šveits, kus on elu 
kogu aeg ühtemoodi, ilus, aga 
igav,» nentis Paju.  «Siin muu-
tub iga kümnendiga üsna pal-
ju. See kajastub ka kohviku in-
terjöörides.» 

Et seda heitlike aegade mo-
saiiki rõhutada, panid kuraa-
torid seinale ka  Leili Muu-
ga maali, mis kunagi on teh-
tud Moskva kohvikus. Vabadu-
se väljakul käib parajasti pu-
nane demonstratsioon ja juu-
nipööre. Pea kurvalt käte va-
hel istub seal toonase nimega 
kohviku Kultas laua taga üks 
mees, intelligentsi esindaja. Ak-
na taga aga on juba uus aeg…

Aga isegi Stalini aegses koh-
vikus oli mugav istuda, mi-
da rõhutab pehme diivansoh-
va. «Ja küllap inimesed üri-
tasid seal ikka olla normaal-
sed. Rääkida normaalset jut-
tu. Lõbusamat ja paremat,» 
leidis Paju.

Üks kauaaegsemaid ja legendaarsemaid järjest tegutsenud kohvikuid on vanalinnas asuv Maiasmokk.  Scanpix

Võimalus osaleda ka ekskursioonidel

• Linnaekskursioon «Jalutuskäik möö-
da vanalinna legendaarseid kohvi-
kuid» 9. ja 23. septembril kell 13. Pilet 
https://fienta.com/et/s/linnaekskur-
sioon-tallinna-legendaarsed-kohvi-
kud

• Jüri Kuuskemaa vestlus «Tallinna 
kohvikud ühe kohvisõbra mälestus-
tes» 25. novembril kell 16.

• Tuure oma seltskonna jaoks saab 
tellida aadressil kok@linnamuu-
seum.ee.

Linnamuuseumi näitus viib ajarännakule läbi 
kohvikumööbli ja -helide
• Näitus Lühikese jala väravatornis al-

gab Tallinna esimese kohviku, 18. sa-
jandi alguses Raekoja plats 12 paik-
nenud A. D. Carvallido kohvimaja tut-
vustamisega. 

• Järgnevad Tallinna kohvikud pärine-
vad juba hilisemast ajast, peamiselt 
viimase sajandi eri ajajärkudest. Nen-
de seas oli väga eriilmelisi, ka näiteks 
poliitiliselt olulisi paiku, näiteks klubi 
Centum kohvik ja restoran, omaaeg-

seid menukohti nagu Mündi baar, 
kohvik Neitsitorn jt, või kultuurikohvi-
kud Pegasus ja  Kloostri Ait. Kõiki 
neid esindavad kohvikutest pärinevad 
tuntud disainerite kujundatud origi-
naalmööbli esemed, mis kannavad 
edasi Eesti kultuuri- ja disainiajalugu.

• Lisaks mööblile on kohvikus väga olu-
line koht helil, mis aitab rännata läbi 
sajandite kohvikukultuuri. 
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Tule Mustamäe  
perepäevale  
sportima!
10. septembril toimub Kadaka staadio-
nil (E. Vilde tee 120) neljas Mustamäe 
sügisene kogupere spordipäev igas 
vanuses spordisõpradele. Seekord on 
kavas mitu uut ja põnevat tegevust, 
muu hulgas tulevad külla USA mereja-
laväelased, kes viivad läbi sportliku 
töötoa ja õpetavad Ameerika jalgpalli. 
Kohal on päästeameti ning politsei- ja 
piirivalveameti esindajad.  Kl 10 algab 
võistluskeskuse avamine, registreeri-
mine rahvajooksule ja teatejooksule. 
Lisainfo  www.facebook.com/
events/1422739181906102 

 

Lasnamäe kutsub 
suurele rattasõidule
8. septembril toimub Velomarket OÜ 
korraldatav temaatiline «Tagasi kooli 
ja tööle»  Lasnamäe ühisrattasõit. 
«Püüame iga aasta panustada kerg-
liiklusteede võrgustiku arengusse,» 
ütles Lasnamäe linnaosa vanem Ju-
lianna Jurtšenko. «Äsja on valmis 
saanud uue kergliiklustee teine osa, 
mis ühendab Tondiraba parki Valge 
tänavaga. Tulevikus peaks see tee 
ühendama Lasnamäed kesklinnaga.» 

Üritusele saab koguneda kl 17.45-
18 Velomarketi (Tähesaju tee 31) 
ees, sõit algab kl 18. Kohale on oo-
datud kõik jalgrataste, elektrirataste 
ja elektritõukeratastega linlased. 
Sõit on tasuta ja kestab umbes tund 
aega. 

HALJASPISTIKUTE JA TAIMEKAITSE 
ÕPITUBA BOTAANIKAAIAS
15. ja 16. septembril kella 12-14 viivad botaanikaaia spetsialistid Tiina 
Marjapuu ja Pille Hermann läbi haljaspistikute õpitoa ja sügisese taime-
kaitse õppekäigu. Õpitoale järgneval taimekaitse õppekäigul algusega 
kell 13 vaadatakse, mida õnnestub järgmise aasta hüvanguks ära teha. 
Kummalgi päeval kell 12 toimub õpituba, osalejate arv kuni 14 inimest, 
kell 13 taimekaitse õppekäik. Registreeru https://docs.google.com/
forms/d/e/1FAIpQLSfrjrxAj49Ho3Z0f6xZMh87jMAVUoU7n4CJY8uk
WKvi4skXZw/viewform. Kogunemine kassa juures, taimekaitse ringkäik 
jätkub territooriumil. Osalemine botaanikaaia piletiga.

Minu  
TALLINN

Kuidas ikkagi kontrollida,  
kes hääletas  
telefoniga tegelikult?

Kirjandusteadlane Maarja Vaino: 

Minu meelest pole m-hääletamine hea mõte, sest või-
matu on aru saada, kuidas on tagatud kõik see, mi-
da me valimiste puhul oluliseks peame. Kontrolli-
da, kes selle hääle tegelikult mobiiltelefoni ek-
raanile vajutamisega annab, on ju väga keeru-
line. Hääletamise põhimõte on seni olnud 
see, et inimene viibib üksinda ruumis, on 
kardinaga eraldatud ja võtab iseseisvalt 
vastu otsuse, kellele oma hääl anda. Keegi 
teine ei saa tema käega numbrit sedelile 
kirjutada. Mobiili kasutamisel ei saa ju kinni-
tada, et kõik need nõuded on täidetud. Väi-
detakse, et kõik on turvaline ja et pangaüle-
kandeid tehakse ju ka mobiilis.  Aga valimised 
on ikka natuke teistsugune protsess kui oma 
pangakonto haldamine telefonis – teine tasand 
ja teised nõudmised. Ja seda arvesse võttes tun-
dub mulle, et mobiili teel hääletamine ei pruugi 
valimiste mainele hästi mõjuda. 

• Viimasel ajal on saanud vastukaja idee lubada ka mobiiltelefoniga hääletamist.  
Pealinn küsis, mida eksperdid ja tuntud inimesed sellest arvavad.

DIGIEKSPERT: Telefoniga hääletamine 
on tegelikult valijatega manipuleerimine

Mobiilsed valimised 
toovad rohkem noori 
hääletama

Ettevõtja Kadi Pärnits

Me õpime kogu aeg midagi 
uut ja teeme asju viisil, mi-
da eile veel ei osatud ette-
gi kujutada. Peaksime ikka 
mõistlikult suhtuma inno-
vatsiooni ja arengusse, aga 
on asju, mis on ja vist jäävad 
traditsiooniliseks, sest see on 
lihtsalt tore. Kui me oma perega ole-
me valimiste päeval kodus, siis läheme 
alati valimisjaoskonda, see on komme. 

Aga ühiskond areneb ja tahame, et ka 
noored osaleksid poliiti-

kas. Nemad toimeta-
vad sageli põhili-

selt mobiiliga. 
M-valimised 

toovad roh-
kem noori va-
lima ja minu 
arust see ongi 
põhieesmärk. 

Turvalisusega 
tuleb muidugi 

vastavalt  tegele-
da. Ma pole küll 

spetsialist, aga tundub, 
et üldjoontes on mobiiliga toimetamine 
praegu üsna turvaline.

Mina lähen ikka  
valimisjaoskonda 
Sotsioloog Juhan Kirirähk 

Valimiste päev on tähtis demokraatia pi-
dupäev, nii et mina lähen ikka valimis-
jaoskonda, mitte ei kasuta  tehni-
kavahendite abi. Kui ma olek-
sin valimispäeval Eestist 
ära, siis loomulikult kasu-
taksin võimalust kaugelt 
hääletada, aga enamas-
ti olen sel ajal ikka ko-
dus. Ma arvan, et vali-
misjaoskonnas käimine 
võib küll alles jääda li-
saks e-hääletamisele ja 
m-hääletamisele. 
Samas pole mul midagi selle 
vastu, et on ka uued  võimalu-

sed, ja mobiiliga hääletamist ma maha ei 
laida. Usun, et küllap need hääled koha-
le jõuavad. Muidugi ei tasu lasta kedagi 
teist oma mobiiltelefoni kallale ja salaja-
si paroole ei tohi ka kellelegi öelda. Kui 
inimesed oma privaatsust korralikult 

hoiavad, siis ei tohiks ka 
pettusega problee-

me olla. Tehnika 
areneb ja koos 

sellega ka 
meie võima-
lused hää-
letamisest 
osa võtta. 
Just noorte 

inimeste 
kaasamisel 

valimistele on 
see kasuks tul-

nud.

Mobiilivalimised on 
ristiretk ja häälte 
püüdmise vahend

Digiõiguste aktivist Märt Põder

On täiesti mõeldamatu 
minna edasi mobiilse 
hääletamisega, kuni 
pole õigusselgust 
ka tavalistel arvu-
titel tehtava e-
hääletuse osas. 
Pealispinna all on 
lahendamata e-
hääletusega seotud 
sügavamad õigusküsi-
mused, sest nende üle po-
le peetud avalikku debatti. Ja se-
ni pole võimalik lahendada ka tehnilisi 
probleeme. Miks seda mobiilset hääle-
tust üldse praegu läbi suruda tahetak-

se? Meil pole ju olukord, et inimesed ei 
saa  hääletada. Valitsuserakondade po-
liitikud tahavad sellega teha järgmise 
auahne sammu, panna lisatrofee seina-
le:  vaadake, meil on nüüd mobiilne hää-
letamine ka! Sellega soovitakse juhtida 

tähelepanu kõrvale sisulistelt prob-
leemidelt e-hääletuse põhisea-

duslike nõuetega. Sisulise 
arutelu vältimise tulemusel 

on saanud e-valimistest 
usuküsimus. Kas miski 
võiks seda usku toita roh-
kem kui järjekordne rah-
vuslik ristiretk uue reliikvia 

nimel, milleks ongi nüüd 
need m-valimised? Tegelikult 

on see valijaga manipuleerimi-
ne, mitte sisuline valija enda poole 

võitmine. Peamine küsimus on: kui palju 
me võime usaldada neid suuri hiide, kel-
le keskkondades mobiiltelefoni raken-
dused töötavad? 

Loe Pealinna  
veebis:   

PEALINN.EE


